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Územie v Petržalke sa Územie v Petržalke sa 
zmení na nepoznaniezmení na nepoznanie    

Ružinov 
uspel
na súde

M
estská časť 
B r a t i s l a -
va-Ružinov 

dosiahla významný 
posun v boji proti ne-
legálnym stavbám. 
Najvyšší správny súd 
nedávno potvrdil zá-
konnosť postupu 
mestskej časti v prí-
pade nelegálnej stavby 
na Zlatých pieskoch, 
čím zrušil rozsudok 
Krajského súdu v Bra-
tislave. Tento verdikt 
môže byť dôležitým 
precedensom a jas-
ným signálom zo stra-
ny mestskej časti, že 
čierne stavby nebudú 
v Ružinove tolerované.
Stop čiernym stavbám
Najvyšší správny súd 
SR defi nitívne potvr-
dil, že mestská časť Ru-
žinov pri rozhodovaní 
o búracom konaní ne-
legálnej stavby na Zla-
tých pieskoch, konala 
v súlade so zákonom. 
Rozsudok Krajského 
súdu v Bratislave, kto-
rý majiteľka zbúranej 
stavby využívala ako 
argument protizá-
konnosti postupu Ru-
žinova, bol zrušený 
v celom rozsahu.

(pokračovanie na str. 9)

N
ovinky v nad-
chád z ajúce j 
sezóne čakajú 

aj návštevníkov. Pri-
budli skrinky i úschovu 
batožiny, bezpečnost-
né kamery na parko-
visku a horné detské 
ihrisko sa rozšíri o ná-
učný vodný prvok. Po-
čas jarných prázdnin, 
od 24. do 28. februára, 
sa v zoo uskutočnia 
Prázdninové pred-
poludnia pre deti od 
8 do 12 rokov, ktoré 
spoznajú jednotlivé 
živočíšne druhy žijúce 
v zoo.

Príprava je v plnom 
prúde
Diviaky lesné sa kon-
com roka presťahova-
li do nového lesného 
výbehu, ktorý je iden-
tický s ich prirodze-
ným biotopom. V les-
nej časti stavajú nový 
rozľahlý výbeh rysov 
ostrovidov, ktorý je 
umiestnený na mieste 
bývalého výbehu di-
viakov lesných. Pred 
fi nálnym dokonče-
ním je aj nový výbeh 
pre hrošíky libérijské 
s priestranným bazé-
nom. Čiastočne sa ob-
novil vonkajší výbeh 
aj u oryxov arabských. 
Pri vstupe do zoo boli 
nainštalované skrinky 
na úschovu batožiny. 
Pribudli bezpečnostné 
kamery na parkovisku, 
ktoré sú napojené na 
centrálny pult ochra-
ny.

(pokračovanie na str. 2)

ZOO
plánuje veľa 
noviniek

Akú tržnicu si 
ľudia prajú?
N

ová tržnica na 
Tr n a v s k o m 
mýte, ktorá 

kedysi patrila k najži-
vším miestam Brati-
slavy, sa v posledných 
rokoch potýka s po-
stupným úpadkom. 
Budova, postavená 
v roku 1983 podľa ná-
vrhu architekta Ivana 
Matušíka, je unikát-
nym dielom high-tech 
modernizmu, no jej 
technický stav i po-

nuka služieb zaostá-
vajú za očakávaniami 
dnešnej doby.

Nevyužitý potenciál
Jej atmosféru síce udr-
žiavajú niektorí tamoj-
ší predajcovia, ktorí 
v nej pracujú od za-
čiatku, no zlaté časy, 
keď bola plná predaj-
cov a návštevníkov, sú 
dávno minulosťou. 

(pokračovanie na str. 5)

Taký január nebol na Slovensku od roku 1961
J

ar ani leto si me-
teorológovia v tej-
to chvíli netrúfajú 

odhadovať. No aký 
bude „dojazd“ tohto-
ročnej zimy, už vedia 
s takmer úplnou isto-
tou. Či sú pred nami 
naozaj až také tep-
lotné extrémy, nám, 
mimo iného, prezra-
dil Pavol Faško 
z Odboru klimatolo-

gickej služby SHMÚ. 

Ako hodnotíte 
aktuálnu zimu? 
V aktuálnej zime 
2024/2025 bol prvý 
z mesiacov zimy, de-
cember 2024, nadprie-
merne teplý. Rovnako 
nadpriemerne teplý 
bol aj január 2025. Je 
to spôsobené tým, že 
v Európe v prebieha-

júcej zime nebol za-
tiaľ zaznamenaný vý-
raznejší a rozsiahlejší 
vpád studeného vzdu-
chu, ktorý by spôsobil 
silnejšiu vlnu mrazov. 

Čo tento jav 
podporilo? 
Charakter počasia 
určovali v dlhších 
obdobiach tlakové 
výše, ktoré podporili 

vytváranie teplotnej 
inverzie. Tieto tla-
kové výše boli v šir-
šom priestore Európy, 
v určitých obdobiach, 
v neštandardných po-
lohách a okrem teplot-
nej inverzie, blokovali 
aj prúdenie vlhkejších 
vzduchových hmôt z 
oblasti Atlantického 
oceánu do vnútroze-
mia Európy, čo spô-

sobilo u nás menej at-
mosférických zrážok 
a nedostatok snehovej 
pokrývky.

Je takáto teplá 
zima, bez výraznej 
snehovej pokrievky 
bežným javom? 
Pri teplotných in-
verziách boli, predo-
všetkým v stredných 
horských polohách, 

zaregistrované v urči-
tých dňoch rekordné 
hodnoty maximálnej 
dennej teploty vzdu-
chu, na niektorých 
meteorologických sta-
niciach pre mesiac de-
cember, resp. január.

(pokračovanie na str. 2)

Matadorka Living - 
Nový život v srdci histórie

P
etržalka, najväč-

šia bratislavská 

mestská časť, 

prechádza v posled-

ných rokoch dynamic-

kou premenou. Tam, 

kde kedysi dominova-

la priemyselná zóna 

s ikonickou továrňou 

na výrobu smaltované-

ho riadu, vzniká pro-

jekt, ktorý zmení tvár 

tejto lokality na nepo-

znanie. Matadorka Li-

ving nie je len ďalším 

developerským záme-

rom – je to spojenie 

industriálnej histórie, 

moderného bývania a 

investičnej príležitosti, 

ktoré prinesie nový ži-

vot do srdca Petržalky.

Z histórie do budúc-
nosti - Oživenie in-
dustriálnej ikony
Miesto, kde už onedlho 

začne rásť nový projekt 

Matadorka Living, ne-

sie bohatý historický 

odkaz.

(pokračovanie na str. 3)
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Taký január nebol na Slovensku od roku 1961
(Dokončenie zo str. 1)

Bolo tak teplo, že na 
niektorých meteoro-
logických staniciach 
boli zaregistrované 
také vysoké hodnoty 
teploty vzduchu, aké 
tam v decembri, resp. 
v januári, neboli ani 
raz minimálne v obdo-
bí od roku 1961, resp. 
v histórii prevádzky 
týchto meteorologic-
kých staníc. 

Kedy a kde na Slo-
vensku ste zazna-
menali najvyššie 
teploty v tomto zim-
nom období?
Takto to bolo naprí-
klad v Kremnických 
Baniach, 28.12.2024, 
13,5 °C, v Lome nad Ri-
mavicou, 28.12.2024, 
13,8 °C, v Tatranskej 
Polianke, 28.12.2024, 
13,1 °C, v Telgárte, 
28.12.2024, 13,7 °C 
a 19.1.2025 11,7 °C. Na 
konci tohtoročného 
januára, po rozpade 
teplotnej inverzie, boli 
zaznamenané rekor-
dy maximálnej dennej 
teploty vzduchu aj na 
viacerých meteoro-
logických staniciach 
v nižších nadmorských 

výškach. Toto sa stalo 
napríklad v Gabčíko-
ve, 28.1.2025, 18,0 °C, 
v Martine, 28.1.2025, 
12,7 °C, v Liesku, 
na severnej Orave, 
28.1.2025, 13,2 °C, 
v Orechovej, 
29.1.2025, 14,9 °C, v 
Prešove, 30.1.2025, 
12,8 °C, v Čaklove, 
30.1.2025, 13,3 °C, v 
Košiciach na letisku, 
30.1.2025, 13,6 °C, 
v Stropkove-Tisinci, 
30.1.2025, 14,2 °C, v 
Trebišove-Milhos-
tove, 30.1.2025, 14,1 
°C, v Michalovciach, 
30.1.2025, 13,3 °C, 
v Kamenici nad Ci-
rochou, 30.1.2025, 
14,8 °C a vo Vysokej 
nad Uhom, 30.1.2025, 
14,0 °C. 

Prečo sa ale deje 
to, že ak aj je chlad-
no, veľmi rýchlo sa 
výrazne oteplí?
Oteplenie, ktoré sa 
prejavilo v tomto roku 
u nás na konci janu-
ára, bolo zvláštne tým, 
že ešte na začiatku 
poslednej januárovej 
dekády boli napríklad 
aj v nížinách juho-
západného Sloven-
ska celodenné mrazy 

spôsobené teplotnou 
inverziou. Keď sa in-
verzia rozpadla a začal 
sem prúdiť, na začiat-
ku poslednej januá-
rovej pentády, teplý 
vzduch, veľmi rýchlo 
sa oteplilo. Tomuto 
otepleniu nebránil ani 
zamrznutý zemský 
povrch. Rozhodujú-
ce v tejto situácii bolo 
to, že na väčšine úze-
mia Slovenska chýba-
la snehová pokrývka. 
Nemusela sa pri prú-
dení teplého vzduch 
najprv topiť ona, na-
opak, rýchlo sa začali 
pri slnečnom počasí 
otepľovať prízemné 
vrstvy vzduchu. 

Pamätáte si na ob-
dobne teplé zimy 
spred rokov minu-
lých, nie tak dáv-
nych? 
Ako som už spome-
nul, oteplenie bolo 
také výrazné, že nie-
ktoré meteorologické 
stanice na Slovensku 
zaznamenali najvyš-
šie hodnoty teploty 
vzduchu pre mesiac 
január, v období aspoň 
od roku 1961, resp. 
v období ich prevádz-
ky. Podobné hodnoty 

teploty vzduchu, ako 
v tomto roku, boli 
v druhej polovici janu-
ára aj v rokoch 2002 
a 2007. 

Týkajú sa tieto nad-
merné teploty iba 
vzduchu?
Rekordne vysoké hod-
noty neboli zazna-
menané iba v prípade 
maximálnej dennej 
teploty vzduchu, ale 
aj pri ďalších cha-
rakteristikách tohto 
frekventovane vyu-
žívaného meteorolo-
gického prvku. Najvý-
raznejším príkladom 
je hodnota minimál-
nej teploty vzduchu 
v Orechovej, kde v 
noci z 27. na 28.1.2025 
teplota vzduchu 
neklesla pod plus 10,5 
°C. Je to najvyššia hod-
nota tejto charakteris-
tiky teploty vzduchu 
pre mesiac január na 
celom území Sloven-
ska, v histórii meteo-
rologických meraní. 
V prípade maximálnej 
dennej teploty vzdu-
chu boli v troch dňoch 
po sebe, 26.1.2025 
(Hurbanovo 16,2 °C),  
27.1.2025, (Hurbano-
vo 16,2 °C) 28.1.2025 

(Gabčíkovo 18,0 °C), 
zaznamenané celoslo-
venské rekordy maxi-
málnej dennej teploty 
vzduchu. Nestalo sa 
to už 29.1.2025, preto-
že pre 29. január platí 
celoslovenský rekord 
z roku 2002, 20,2 °C, 
z Bratislavy, Mlynskej 
doliny, ktorý je súčas-
ne aj najyššou hodno-
tou teploty vzduchu 
v histórii meteorolo-
gických meraní, pre 
celý január, na území 
Slovenska.  

A ako je na tom ak-
tuálne Bratislava? 
V Bratislave sme 
v priebehu aktuálnej 
zimy (od 1.12.2024 
do súčasnosti), zazna-
menali najvýraznej-
šie oteplenie na konci 
januára, kedy v Bra-
tislave na letisku do-
siahla maximálna den-
ná teplota vzduchu 
28.1.2025 16,4 °C, a je 
to tam pre tento cen-
trálny zimný mesiac 
piata najvyššia hod-
nota teploty vzduchu 
aspoň od roku 1951. 
Ešte teplejšie ako te-
raz, bolo v Bratislave 
na letisku v januári 
v rokoch 1993, 2002, 

2007 a 2015. Najvyš-
šia hodnota teploty 
vzduchu v Bratisla-
ve, pre mesiac január, 
aspoň od roku 1951, 
bola zaregistrovaná 
29.1.2002, na mete-
orologickej stanici 
Bratislava, Mlynská 
dolina, kedy tam ma-
ximálna denná teplo-
ta vzduchu dosiahla 
20,2 °C. Táto hodnota 
teploty vzduchu je ak-
tuálne najvyššou hod-
notou teploty vzduchu 
pre mesiac január aj 
pre celé územie Slo-
venska.  

Dá sa teda očaká-
vať, že koniec zimy 
sa bude niesť v ob-
dobnom, nadprie-
merne teplom du-
chu? 
Z doterajšieho prie-
behu zimy 2024/2025 
vyplýva, že aktuál-
na zima by mala byť 
v Bratislave nadprie-
merne teplá. Nebude 
však určite konkuro-
vať extrémne teplej 
zime 2023/2024.

(vt)

ZOO plánuje veľa noviniek
(Dokončenie zo str. 1)

Horné detské ihris-
ko sa rozšíri o náuč-
ný vodný prvok, kto-
rý bude prispievať 
k ochladzovaniu klí-
my na ihrisku. „V roku 
2025 čakajú zoo aj 
ďalšie veľké výzvy. Po-
stupne pracujeme na 
napĺňaní koncepcie 
zoo a vytváraní nových 
kvalitnejších výbehov 
pre zvieratá. Zároveň 
pracujeme na rozsiah-

lom projekte, ktorým 
je vybudovanie zážit-
kového centra vedy a 
planetária na súčas-
nom mieste chovného 

zariadenia žiráf, s čím 
súvisí výstavba nového 
priestranného výbe-
hu pre žirafy, zebry a 
pštrosy, na lúkach ved-

ľa nosorožcov,“ infor-
muje PR manažérka 
ZOO Bratislava Ale-
xandra Ritterová.

Bilancia roka 2024
Rok 2024 bol v ZOO 
Bratislava veľmi ak-
tívnym rokom. V are-
áli pribudli viaceré 
novinky, zvieratám 
zrekonštruovali exis-
tujúce výbehy, no po-
stavili aj úplne nové. 
Začiatkom roka tam 
priviezli novú svorku 

vlkov, rozšírili výbeh 
medveďa hnedého o 
prírodnú kopcovitú 
časť. Pre lemury vy-
tvorili lemurí ostrov, 
kde samice trávili celé 
leto. Veľkou udalosťou 
bolo otvorenie Gaz-
dovského dvora, mies-
ta, kde si deti môžu 
pohladkať miniatúrne 
plemená hospodár-
skych zvierat a nakŕ-
miť ich pripravenými 
granulami. Viac in-
formácií o programe, 

a to nielen počas jar-
ných prázdnin, náj-
dete na zoobratislava.
sk alebo na vzdelava-
nie@zoobratislava.sk. 
Do konca februára je 
ZOO Bratislava otvo-
rená denne od 9.00 h 
do 16.00 h s posled-
ným vstupom o 15.00 
h. Od marca sa otvá-
racie hodiny menia a 
zoo bude otvorená do 
18.00 h s posledným 
vstupom o 17.00 h.

(vt)
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Územie v Petržalke sa zmení na nepoznanie - 
Nový život v srdci histórie
(Dokončenie zo str. 1)

Továrne v tomto území boli symbolom in-
dustriálneho rozvoja Bratislavy. Dnes sa ich 
príbeh píše nanovo – s rešpektom k minulosti, 
no s odvahou tvoriť nový, moderný priestor pre 
ľudí. Transformácia starej fabriky na rezi-
denčný projekt je ukážkou, ako môže archi-
tektúra zachovať ducha miesta a zároveň pri-
niesť nové riešenia pre súčasný mestský život.
Matadorka Living tak nie je len miestom 
na bývanie, ale ikonou, ktorá spája históriu 
s moderným dizajnom. Industriálne prvky 
sa tu prelínajú s minimalistickou estetikou, pri-
čom každý detail odkazuje na pôvodné využitie 
areálu.

Bývanie v srdci všetkého diania
Jednou z najväčších predností Matadorka Li-
ving je jeho strategická poloha. Nachádza 
sa v časti Petržalky s vynikajúcou dopravnou 
dostupnosťou – či už smerom do centra Bra-
tislavy, alebo k medzinárodnému prepojeniu 
s Viedňou. V blízkosti nájdete kompletnú ob-
čiansku vybavenosť: školy, škôlky, obchody, ka-
viarne a reštaurácie, ktoré dotvárajú atmosféru 
pulzujúceho mestského života.
Pre milovníkov aktívneho oddychu je v pešej 
dostupnosti množstvo príležitostí na šport a re-
lax. Cyklotrasy a parky v okolí robia z pro-
jektu Matadorka Living ideálnu voľbu pre tých, 
ktorí chcú spojiť mestské bývanie s prírodou.

Harmonický komplex – všetko naraz, 
žiadne stavenisko
Výstavba všetkých piatich obytných domov 
Matadorka Living bude prebiehať súčasne. 
Vízia je jasná: moderný, harmonický komplex, 
ktorý bude rásť ako celok. To znamená, že ne-
budete žiť na stavenisku, ani v prostredí ne-
dokončených budov.
Všetky obytné domy budú postupne dokončo-
vané v rámci jednej fázy, čo zabezpečí rýchlej-

ší a efektívnejší proces výstavby. Tento 
prístup umožní nielen urýchliť celkovú výstav-
bu, ale aj zabezpečiť, že celý komplex bude do-
končený a pripravený na bývanie čo najskôr. 

Viac než len bývanie - Investícia do bu-
dúcnosti
Matadorka Living nie je len priestor na bývanie 
– je to aj dobre uložená investícia. Vzhľa-
dom na svoju jedinečnú architektúru, lokalitu 
a historický kontext má projekt vysoký inves-
tičný potenciál. Zhodnotenie nehnuteľnosti 
v čase je jednou z kľúčových výhod, ktoré oce-

nia nielen budúci obyvatelia, ale aj investori hľa-
dajúci stabilné a výnosné portfólio.

Byty, ktoré rozprávajú príbeh
Ponuka bytov v Matadorka Living je pestrá – od 
útulných 1,5-izbových až po priestranné 
5-izbové byty s veľkými terasami. Každý 
byt má exkluzívny, exteriérový priestor,
ktorý poskytuje dostatok miesta na oddych 
a krásne výhľady na celú Bratislavu, ako 
aj na blízku panorámu Rakúska.

Pestrý mix bytov je doplnený o menej známe, 
ale exkluzívne loftové byty a ateliéry, čím sa vy-
tvára ideálny výber nielen pre mladé aj staršie 
páry, rodiny s deťmi, ale aj pre kreatívne duše 
hľadajúce fl exibilný priestor pre prácu a býva-
nie. Každá budova je navrhnutá s dôrazom na 
funkčnosť, moderný dizajn a maximálny kom-
fort, pričom všetky spolu vytvárajú jedinečné 
prostredie.

Umelecké prostredie a komunita s dušou
Matadorka Living nebude anonymným sídlis-
kom. Komunitný život je kľúčovým prvkom 
projektu. Cieľom developera je vytvoriť z pro-
jektu Matadorka Living miesto, ktoré svojim 
rezidentom a nájomcov prinesie aj estetické 
a kultúrne bohaté prostredie. Obyvatelia 
budú mať k dispozícii spoločenské priestory na 
stretávanie a relax. Umelecké diela, prítomná 
galéria, vernisáže, prednášky o umení či koncer-
ty sa stanú jedinečným oživením tohto miesta, 
ktoré prinesie do Bratislavy niečo nové, neopo-
zerané. Cieľom je vytvoriť živé a inšpiratívne 
prostredie, kde sa ľudia cítia ako doma nielen 
vo svojom byte, ale v celej štvrti. 

Staňte sa súčasťou Matadorka Living.
Územie v Petržalke sa skutočne mení 
na nepoznanie. Matadorka Living je symbo-
lom tejto premeny – miestom, kde sa stretáva 
industriálna história, moderný dizajn a vízia 
budúcnosti. Ak hľadáte bývanie s príbehom, 
investičnú príležitosť alebo chcete byť súčas-
ťou výnimočnej komunity, teraz je čas urobiť 
ten správny krok a vykročiť.

Aktuálne je projekt v predpredaji, čo zna-
mená exkluzívnu príležitosť získať byt za vý-
hodnú cenu. V týchto dňoch môžete usporiť až 
do 20 000 tisíc eur a na úvod  vám stačí len 10 % 
splátka. Rezervujte si svoje bývanie teraz 
na www.matadorkaliving.sk.

Vizualizácie: zdroj Matadorka Living
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celý článok nájdete 
na bakurier.sk

Starostka Karlovej Vsi Dana Čahojová:
„Obyvatelia nie sú zvedaví na politické prekáračky.“
P

rvé dve volebné 
obdobia sa niesli 
v znamení kon-

štruktívnej spolupráce 
s miestnymi poslanca-
mi. Karlovešťania dali 
Dane Čahojovej
maximálnu dôveru 
a poslali ju do nového 
volebného obdobia. 
Hoci jej verí rekord-
ných 85 percent voli-
čov, miestni poslanci 
z Teamu Vallo ju na 
každom zastupiteľstve 
kritizujú a najradšej by 
ju vymenili za vlastné-
ho kandidáta. Dana 
Čahojová je však pre-
svedčená, že obyvate-
lia nie sú zvedaví na 
politické prekáračky 
a právom očakávajú 
spoluprácu. Aj preto 
Karlova Ves plánuje 
v roku 2025 rekon-
štrukcie ďalších škol-
ských objektov, ale 
napríklad aj väčšie 
opravy ciest či chod-
níkov.

Pred tromi týždňa-
mi sa skončil rok 
2024, ak by ste ho 
mali opísať jednou 
vetou, aký bol pre 
Karlovu Ves?
Jednou vetou to asi nie 
je možné, ale pokú-
sim sa aspoň zhruba. 
Bol to rok nesmierne 
náročný vzhľadom na 
napäté fi nancovanie 
samospráv a vzhľadom 
na zhoršenie vzťahov s 
miestnymi progresív-
nymi poslancami.
Navonok to spo-
čiatku vyzeralo ako 
korektná spoluprá-
ca...
Ak sa vrátime do ro-
kov 2018 – 2022, kým 
mali v zastupiteľstve 
poslanci Teamu Val-
lo 5 z 25 poslancov, 
to tak aj bolo. Korene 
nespokojnosti sa rých-
lo zapustili po voľ-
bách 2022, keď získali 
nielen v meste, ale aj 
v Karlovej Vsi početnú 
prevahu. Bolo potreb-
né si spoločne sadnúť 

a korektne sa dohod-
núť na pravidlách spo-
lupráce. Na výmenu 
vicestarostu pána Zá-
hradníka za ich nomi-
nanta som však nebo-
la ochotná pristúpiť. 
Jednoducho som 
nemohla politicky 
zobchodovať mnoho-
krát overenú dôveru 
a spoľahlivú spoluprá-
cu s Branislavom Zá-
hradníkom pre „pokoj 
zbraní“. Dnes už viem, 
že aj keby som na to 
pristala, prímerie bolo 
z dlhodobého hľadiska 
neudržateľné.

Záujmy mestskej 
časti by sa mali 
prekrývať, či ich 
presadzujú poslan-
ci alebo starosta, 
nie?
To je ideálny prípad, 
samozrejme a aj naj-
schodnejšia cesta, ako 
konať, samozrejme, 
a aj v záujme obce. Aj 
preto sme sa dlho sna-
žili o kompromis tak 
na úrovni mesta ako 
aj na úrovni mestskej 
časti. Ľudia nestoja 
o konfl ikty, ale potre-
bujú vecné riešenia. 
Problém tkvie v tom, 
že nie všetci. Niekto-
rí konfl ikt potrebujú 
pre osobné ambície. 
Namiesto služby oby-
vateľom volia radšej 

polarizáciu. Viacerých 
pozícia poslanca ne-
uspokojuje a túžia po 
platených funkciách. 
Vidíme to rovnako aj 
na meste v hlade pri 
obsadzovaní dozor-
ných rád. Vtedy idú 
ušľachtilé ciele rýchlo 
bokom.

Vráťme sa k minu-
lému roku. Zarezo-
novala pokuta od 
Úradu pre verejné 
obstarávanie v sú-
vislosti s rekon-
štrukciou budovy 
ZŠ A. Dubčeka. Ako 
ste sa vyrovnali 
s touto situáciou?
Úprimne? Nevyrov-
nala. Je mi veľmi ľúto, 
ako ľahko sa zneváži 
obrovský kus odve-
denej práce a najlepší 
úmysel a napokon aj 
výsledok. Máme na 
tejto budove zrekon-
štruované veci, na 
ktoré by sme z vlast-
ných prostriedkov ni-
kdy nenašetrili. Áno, 
dostali sme pokutu 
za niektoré pochybe-
nia a boli sme tvrdo 
poučení. Niektorí sa 
však chytili príležitosti 
a podsúvajú verejnos-
ti, že šlo o úmysel. Po-
dávajú kauzu ako keby 
Karlova Ves spreneve-
rila peniaze, a to nie je 
pravda. Jasné, že nie 

sme dokonalí a chyby 
sa stávajú. Tam, kde 
bolo treba, sme vy-
vodili osobnú zodpo-
vednosť, prijali sme 
opatrenia, aby sme sa 
podobnej chyby do 
budúcna vyvarovali, 
podali sme žalobu aj 
podnet na prešetrenie 
políciou.

Budete sa za týchto 
okolností uchádzať 
o ďalšie granty?
Naviažem na ZŠ Dub-
čeka. V Karlovej Vsi 
sme zriaďovateľmi 
troch škôl. Všetky bu-
dovy po desaťročiach 
potrebujú veľké in-
vestície. Je jedno či 
strechy, podlahy, elek-
troinštalácie alebo hy-
gienické zariadenia. 
Všetko pýta mnoho 
peňazí. Podobné zása-
hy vyžaduje aj budova 
na Majerníkovej 60, 
v ktorej sídlia dve sú-
kromné školy. Okrem 
toho máme deväť 
škôlok v starých budo-
vách, v rade čaká dom 
kultúry, denné centrá 
atď. Samosprávy prišli 
o príjmy, musia sa po-
dieľať na konsolidácii 
a aj pre ne sa zdražu-
jú tovary a služby. Nie 
sú schopné fi nancovať 
väčšie projekty. Sú od-
kázané na úvery alebo 
granty. Naša miera za-

dlženia je oproti zadl-
ženiu hlavného mesta, 
našťastie nízka, ale ak 
chceme udržiavať náš 
majetok v prevádz-
kyschopnom stave, 
bez úverov to nejde. Aj 
preto sme povinní vy-
užiť príležitosť, kde je 
možnosť získať zdroje, 
a tým sú práve granty.

Stále platí, že ne-
máte rozpočet na 
rok 2025?
Rozpočet sme s pl-
nou zodpovednosťou 
pripravili a predložili 
miestnym poslancom. 
Nebolo ho ľahké zo-
staviť vzhľadom na 
neradostné výcho-
diská samospráv na 
rok 2025. Poslanci 
klubu pána primá-
tora však priamo na 
rokovaní zastupiteľ-
stva predložili návrh, 
o ktorom sme vopred 
nevedeli. Nemali sme 
preto možnosť ani 
o ňom rokovať. Kdesi 
na sociálnej sieti som 
videla komentár, že 
sme k tomu nedisku-
tovali. Nemohli sme, 
nebolo k čomu, lebo 
pozmeňujúci návrh 
k rozpočtu sme ne-
videli ani počas za-
stupiteľstva. K jeho 
preskúmaniu sme sa 
dostali až po skonče-
ní schôdze. Napriek 
tomu, že rozpočet po-
trebujeme, aby sme 
mohli čo najskôr pra-
covať na naliehavých 
projektoch, nemohla 
som uznesenie, žiaľ, 
podpísať z dôvodu 
rozporu so zákonom.

Primátorovi poslan-
ci majú dosť hlasov 
na to, aby o svojom 
návrhu opäť hlaso-
vali. Ako sa vyspo-
riadate s takouto 
situáciou, ak nasta-
ne?
Poslanci sú slobodní 
ľudia viazaní morál-
nou a politickou zod-
povednosťou voči svo-

jim voličom, a môžu 
odhlasovať čokoľvek. 
Moje postavenie ma 
robí zodpovednou aj v 
právnej rovine. Uzne-
senie zastupiteľstva 
preto nemôže zname-
nať automatickú po-
vinnosť konať, ak je 
uznesenie v rozpore s 
platnými zákonmi, je 
nevykonateľné, alebo 
je nevýhodné pre obec. 
Nemôžem sa zbaviť 
zodpovednosti tým, že 
protiprávne konanie 
ospravedlním uzne-
sením zastupiteľstva. 
Je smutné pozerať sa, 
ako niektorí dokážu 
povýšiť svoje osobné 
politické záujmy nad 
záujmy všetkých Kar-
lovešťanov. Dúfam, že 
sa čo najskôr dopra-
cujeme k dohode, aby 
bolo možné rozpočet 
schváliť. Momentál-
ne pracujeme v roz-
počtovom provizóriu, 
ktoré zabezpečuje 
hladký chod a plne-
nie našich povinností. 
Problémom je, že po-
čas provizória musia 
stáť dôležité investície 
a nemôžeme poskyto-
vať dotácie na rozvoj 
miestnych kultúrnych 
a športových organi-
zácií.

Aké máte najbližšie 
plány?
Sme pripravení na 
kompletnú rekon-
štrukciu kuchyne na 
ZŠ Dubčeka. Tu je 
treba pripomenúť, že 
takýto projekt vážne 
zasahuje do chodu 
školy a ťažisko prác je 
potrebné vykonať po-
čas prázdnin, čo nás 
značne obmedzuje. 
V príprave je aj hĺbko-
vá rekonštrukcia zá-
kladnej školy na Kar-
loveskej 61. Obe tieto 
veľké investície budú 
fi nancované najmä z 
grantových zdrojov...

(bak)
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Akú tržnicu si ľudia prajú?
(Dokončenie zo str. 1)

Mestská časť Nové 
Mesto sa preto roz-
hodla pre jej reštart. 
Ešte predtým však 
vypočula priania Bra-
tislavčanov, návštevní-
kov aj predajcov.
„Vstupy od ľudí, ktorí 

sa zapojili do partici-
pácie, nám dali kom-
plexný pohľad na toto 
miesto. V čom sa všetci 
respondenti zhodli, je, 
že tržnica má nevyuži-
tý potenciál. Dozvedeli 

sme sa o zmiešaných 
pocitoch z oživenia, 
ako aj o rozdielnych 
postojoch k parkova-
niu v blízkosti tržnice. 
Výstup z participá-
cie je nápovedou pre 
správcu tržnice a pra-
covnú skupinu, ktorá 
sa oživeniu venuje. 

Majú vhľad do toho, 
čo ľudia na tržnici 
v súčasnosti oceňujú, 
čo im prekáža a odrá-
dza od návštevy,” ho-
vorí Zuzana Žurkino-
vá zo sekcie mestských 

štúdií a participácie v 
Metropolitnom inšti-
túte Bratislavy (MIB).

Láka atmosféra, 
odpudzuje nevľúd-
ne okolie
Prieskum MIB, kto-
rého sa zúčastnilo 
1 609 respondentov 
tiež ukázal, že viac ako 
polovica opýtaných 54 
% stále navštevuje trž-
nicu pre jej atmosféru, 
27 % zo zvyku a 25 % 
pre dobrú dostupnosť. 
Seniori patria medzi 
najvernejších zákaz-
níkov a spomínajú 
na obdobie, keď bola 
tržnica skutočným 
centrom komunit-
ného života. Väčšina 
respondentov si však 
uvedomuje problémy, 
ktoré spôsobujú jej 
stagnáciu. Až 72 % sa 
sťažovalo na nevyho-
vujúci sortiment, 58 % 
na nedostatočnú čis-
totu a 72 % na nevľúd-
ne okolie.

Ešte v roku 2014 fun-
govalo v tržnici 120 
nájomcov, dnes ich 
zostalo iba 40. V sú-
časnosti nájdeme 
v tržnici zlomok slu-
žieb, kvôli ktorým sem 
kedysi Bratislavčania s 
obľubou chodili. „Že-
lali by si napríklad 
čistiareň, kaderníctvo, 
krajčíra, obuvníka či 
brúsenie nožov,“ infor-
muje o predstavách 
návštevníkov správa 
pripravená MIB. Život 
do „znovuzrodenej“ 
tržnice by mohli vrá-
tiť aj podujatia, street 
food či blší trh, ktorý 
si opýtaní želali.

200-tisíc eur na re-
konštrukciu 
Mestská časť Bratisla-
va - Nové Mesto, ktorá 
je správcom tržnice, sa 
rozhodla konať. Trž-
nica je podľa starostu 
Matúša Čupku poten-
ciálne jeden z piliérov 
spoločenského živo-

ta novomeštianstva, 
miesto, ktoré sa mno-
hým spája s detstvom 
a považuje ju za pilier 
novomestskej identity.
Na najbližšie obdobie 
preto samospráva vy-
členila 200-tisíc eur 
na rekonštrukciu sute-
rénu a elektroinštalá-
cie. Zároveň prebieha 
výzva na nových ná-
jomcov, ktorá by mala 
priniesť kvalitnejší 
sortiment aj atraktív-
nejší koncept priesto-
ru. Výsledky by mali 
byť známe na jar 2025.
Plánom je vytvoriť 
miesto, kde sa budú 
cítiť dobre rôzne gene-
rácie, a to nielen počas 
dňa, ale aj vo večer-
ných hodinách.

Budúcnosť tržnice
Dlhodobým cieľom 
vedenia mestskej časti 
je, aby tržnica bola se-
bestačná a fi nancovala 
sa z vlastných výno-
sov. Nemá byť konku-

renciou obchodným 
centrám, ale priniesť 
autentický komunitný 
priestor so silnou at-
mosférou a kvalitnou 
ponukou. „Počas dňa 
bude slúžiť ako trho-
visko a v podvečerných 
hodinách by sa mohla 
časom využívať pre 
kultúrno-spoločenské 
účely, ako sme si mohli 
vyskúšať napríklad 
v podobe Dobrého 
Trhu, festivalu Na-
hých vín či pri koncer-
toch Berlin Manson 
na sklonku roku 2024,“
uzatvára starosta No-
vého Mesta Matúš 
Čupka. Ak sa revita-
lizácia podarí, Nová 
tržnica by sa mohla 
stať opäť miestom, kde 
zažijete čulý ruch, kde 
sa stretávajú Bratislav-
čania, či už na náku-
poch, pri jedle alebo 
kultúrnych poduja-
tiach.

(jp)

celý článok nájdete 
na bakurier.sk

www.delikateso.sk
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Prezidentka ZZŠS: „Chcem veriť, že sme 
na dobrej ceste, aj keď to potrvá ešte roky.“
N

a pozíciu 
prez identky 
Z d r u ž e n i a 

základných škôl Slo-

venska zasadla Mgr. 
Eva Horníková
koncom marca 2022. 
Počas necelých troch 
rokov v zastúpení sto-
viek základných škôl a 
v snahe prinášať od-
borný pohľad „zdola“ 
sa stretla už s piatimi 
ministrami školstva. 
Zaviedla viaceré no-
vinky a platformy, kto-
ré prepájajú riaditeľov 
škôl, a kde si môžu 
vymieňať svoje skúse-
nosti. Popri tom je už 
11 rokov riaditeľkou 
Základnej školy Karlo-
veská 61 v Bratislave. 
V rozhovore sme otvo-
rili témy, ako je naprí-
klad recept na kvalitné 
školstvo nielen v Bra-
tislave, ale na celom 
Slovensku, prečo mla-
dých pedagógov pri-
búda veľmi málo, ale aj 
či môže fungovať me-
dializované zavedenie 
detektorov kovu.

Začnime možno 
takpovediac „od 
vrchu“. Ako vníma-
te z pozície prezi-
dentky združenia 
súčasnú komuniká-
ciu s Ministerstvom 
školstva SR?
Určite to musíme vní-
mať vo dvoch rovi-
nách, a síce je to oso-
ba ministra školstva 
a exekutívny aparát, 
vrátane podriadených 
organizácii, ktoré tak-
tiež výrazne  ovplyv-
ňujú činnosť a fungo-
vanie základných škôl. 
Som rada, že súčasný 
pán minister nás vní-
ma ako rovnocenných 
partnerov a dokáže-
me s ním komuniko-
vať mnohé témy. Či 
už to je rozpracovaná 
kurikulárna reforma, 
s ktorou úspešne na-
predujeme a bola za-
chovaná kontinuita, 

prípadne vieme na 
spoločných sedeniach 
otvoriť aj nové oblasti, 
ktoré dokážu pomôcť 
slovenskému školstvu.

Koľko škôl zastu-
puje Združenie zá-
kladných škôl Slo-
venska? 
Sme združenie, ktoré 
má zhruba 360 členov 
(základných škôl), no 
v podstate zastupu-
jeme všetky základné 
školy, ktorých je na 
Slovensku 1800. Naši 
členovia majú viace-
ré výhody, ktoré im 
pomáhajú pri riadení 
(školenia, stretnutia, 
podpora), no v globá-
le sme všetci na jednej 
lodi  a problém na zá-
pade Slovenska sa týka 
aj východu a naopak. 
Napríklad, špeciálne v 
Bratislave som založila 
platformu KRB (pre-
tože krb predstavuje 
teplo, svetlo a poho-
du, ale je to aj skratka 
Klub riaditeľov Brati-
slava), kde sa na pra-
videlnej báze stretá-
vame viacerí riaditelia 
základných škôl, aby 
sme si vypočuli neja-
kého odborníka alebo 
prediskutovali aktuál-

ne poznatky z terénu. 
No a niečo podob-
né som zaviedla aj na 
celom Slovensku, keď 
sme v spolupráci s 
organizáciou Edulab 
naštartovali projekt 
Mapa školského know 
how, kam sa môžu 
školy aj samé prihlásiť 
a zdieľať to, čo im fun-
guje. 

Ako sa dajú časo-
vo zvládnuť aktivi-
ty združenia popri 
riadení základnej 
školy?
Je to určite výzva. 
Školstvu som obeto-
vala celý svoj profesij-
ný život a od začiatku 
dávam do toho celé 
srdce, inak to ani nej-
de, ak máte veci robiť 
desiatky rokov a chce-
te, aby sa veci aj po-
súvali vpred. Nie je to 
práca, ale celoživotné 
poslanie. Prešla som si 
mnohými etapami, aj 
ťažkými skúškami, čo 
ma naučilo, že jedine 
konštruktívny dialóg 
napriek rôznymi úrov-
ňami riadenia a spo-
lupráca dokážu pri-
nášať ovocie. Aj preto 
zastávam názor, že 
riaditeľ školy musí byť 

v prvom rade kvalitný 
manažér, ktorý doká-
že riadiť školu, ktorá 
v mnohých prípadoch 
má parametre veľké-
ho korporátu. Dnes 
sa kvalitne a obsiah-
nutím celej agendy už 
nedá zvládnuť všetko 
iba z pozície riadite-
ľa, potrebujete stred-
ný manažment, kto-
rý je odborne zdatný 
a môžete sa naň spo-
ľahnúť. A najmä v 
kontexte rozbehnu-
tých kurikulárnych 
zmien je kľúčové, aby 
zmeny implemento-
vali do života mana-
žéri, ktorí chápu širší 
kontext, dokážu pra-
covať s ľuďmi, neboja 
sa delegovať úlohy, sú 
schopní nastaviť kon-
trolné mechanizmy a 
pod.
Nie každý má pred-
poklady riadiť veľký 
podnik. Pochopiteľne, 
každý sme v niečom 
unikátny. No, čo do 
počtu zamestnancov, 
žiakov, ale taktiež ich 
rodičov, sa pri školách 
bavíme často o „ako-
by fi rmách“ s viac ako 
tisíc zamestnancami. 
Nie je to vôbec jedno-
duché a vyžaduje si to 
viac ako byť dobrým 
pedagógom. 

Nie je to iba 
o fi nanciách...
Určite nie je, ale ... 
Opýtam sa úplne jed-
noducho, ktorá veľká 
fi rma, ak jej záleží na 
napredovaní a spokoj-
nosti zamestnancov  
by si trúfl a dať plat 
svojmu generálnemu 
riaditeľovi 1200 eur v 
hrubom? Žiadna. Pri-
tom v školstve, čo je 
budúcnosť našej kraji-
ny, žijeme v tomto po-

mýlenom nastavení. 
Ale dokedy?
Sú tisíce pedagógov, 
ktorí sa oddali svoj-
mu poslaniu, a to bez 
ohľadu na platové 
podmienky. Problém 
je, že táto veľká sku-
pina „lojálnych“ má 
väčšinou skorší dá-
tum narodenia a nová 
a mladá generácia je 
oveľa viac závislá na 
rodinnom rozpočte. 
Mladí pedagógovia si 
z učiteľského platu, 
najmä vo veľkom mes-
te, nedokážu založiť 
rodinu. Tak to je, čísla 
nepustia a mi príde až 
smiešne, že bojujeme 
o navýšenie platov v 
jednotkách percent, 
pretože politická vôľa 
už desaťročia nepri-
pustí ani diskusia o 
zásadnej zmene. Ja si 
vážim každú prácu, či 
robotník, alebo pre-
davač, ale je mi veľmi 
smutno, ak počúvam, 
že šikovný pedagóg 
musí ísť vykladať kar-
tóny do obchodného 
reťazca, kde mu dajú o 
400 eur viac.

Pozrime na krátko 
na nedávno zverej-
nený rebríček škôl 
INEKO. Je to pre 
rodičov spoľahli-
vá pomôcka, kam 
umiestniť svoje 
dieťa?
Áno, ale iba do istej 
miery. Sú to iba dáta. A 
tým nechcem dehone-
stovať ich význam, no 
škola je živý organiz-
mus a nie všetko sa dá 
vyjadriť dátami. Uve-
diem to na príklade 
našej školy Karloveská 
61, kde máme 617 žia-
kov. V rebríčku sme 
obsadili 195. miesto. Je 
to dobré alebo zlé? Pre 

nás je ukazovateľom, 
že nám stále viac detí 
pribúda a už si môže-
me vyberať. To je pre 
nás spätná väzba, že 
ideme dobrou cestou. 
Zaviedli sme mnoho 
vzdelávacích a ma-
nažérskych inovácii, 
ktoré nám pomáhajú 
a uľahčujú každoden-
ný život. Pracujeme 
a vzdelávame sa 
v priateľskej atmo-
sfére, inkluzívne 
vzdelávanie berieme 
doslovne a máme k 
nemu vypracovaný 
celý systém riadenia. 
Tým chcem povedať, 
že jedna vec je bodové 
ohodnotenie na zákla-
de exaktných dát, no 
rovnako podstatné je 
aj to pre tabuľky ne-
viditeľné – ľudský prí-
stup, priateľská atmo-
sféra medzi kolegami, 
otvorený vzťah peda-
góg – rodič – dieťa.

Na záver, ako vní-
mate medializova-
né informácie o za-
vádzaní detektorov 
kovu na školách?
Každý, kto niekedy 
mal len trochu kontakt 
s realitou, ako funguje 
zabezpečenie školy, 
nemôže tejto informá-
cii tlieskať. Je otázne, 
či ide len o vymysle-
nú informáciu alebo 
reálny zámer. Každo-
pádne, je to nezmy-
sel. Nechceme predsa 
robiť zo škôl väznice. 
Začať musíme úplne 
inde, a to v kvalitnej 
prevencii. Dieťa máme 
od piatich rokov v sys-
téme a musíme s jeho 
psychikou pracovať 
od malička, aby sme 
potom neboli prekva-
pení.

(pk)
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INEKO: Aktuálne rebríčky škôl podľa výsledkov žiakov – 
najvyššie ZŠ Mudroňova v Bratislave a gymnázium GAMČA.

V 
aktual izova-
nom rebríčku 
základných 

škôl (ZŠ) podľa do-
siahnutých výsledkov 
žiakov sa na vedúcu 
pozíciu prepracova-
la ZŠ na Mudroňovej 
83 v Bratislave, kto-
rá bola pred rokom 
piata. Druhé miesto 
dosiahla ZŠ na ulici 
T.J. Moussona v Mi-
chalovciach (v predo-
šlom rebríčku tretia) 
a prvú trojicu dopĺňa 
ZŠ na Kollárovej ulici 
zo Svätého Jura fi gu-

rujúca minulý rok na 
druhom mieste.

Je zrejmé, že školy 
vykazujúce vyšší 
podiel detí z málo 
podnetného pro-
stredia to majú už 
na „štartovacej čiare“ 
oveľa ťažšie, preto je 
mimoriadne cenné, že 
sa medzi školy s veľmi 
dobrými výsledkami 
žiakov zaradila so zis-
kom 6,37 bodu aj ZŠ 
v Chminianskej Novej 
Vsi, kde viac ako štvr-
tina žiakov pochádza 

zo sociálne znevý-
hodneného prostre-
dia. Žiaci tejto školy 
tak dosiahli najlepšie 
výsledky spomedzi 
škôl, v ktorých je rela-
tívne vyšší podiel detí 
zo znevýhodneného 
prostredia (vyšší ako 
20 %). 

Pri stredných od-
borných školách
(SOŠ) obhájila prvé 
miesto dlhodobo 
úspešná Obchodná 
akadémia na Kukučí-
novej ulici v Trnave, 

ktorá medziročne ešte 
mierne vylepšila svoje 
bodové ohodnotenie. 
Najvýraznejším sko-
kanom smerom nahor 
v tejto kategórii škôl 
je Obchodná akadé-
mia na Dudovej ulici 
v Bratislave.

Medzi gymnáziami 
sa na prvé miesto vý-
sledkami svojich žia-
kov a ich uplatnením 
na trhu práce dostala 
GAMČA – gymná-
zium na Grösslingovej 
ulici v Bratislave, kto-

ré bolo v minuloroč-
nom rebríčku štvrté. 
Druhé miesto obhájilo 
Gymnázium Poštová 
9 v Košiciach a tretiu 
pozíciu Gymnázium 
Jura Hronca (GJH) na 
Novohradskej v Brati-
slave.

V top desiatke gym-
názií evidujeme aj po 
roku opäť Školu pre 
mimoriadne nadané 
deti (Gymnázium) na 
Teplickej v Bratislave 
(vo vlaňajšom rebríč-
ku na prvom mieste), 

ako aj gymnáziá Jozefa 
Lettricha v Martine, 
J.G. Tajovského v Ban-
skej Bystrici a na Var-
šavskej ceste v Žiline. 
Zaujímavosťou je, že 
spomedzi prvých šies-
tich gymnázií je až päť 
z Bratislavy. Do top 
10 sa na piate miesto 
prepracovalo Gym-
názium Metodova 
a na šieste 1. súkrom-
né gymnázium v Bra-
tislave na Bajkalskej 
(obe boli minulý rok 
v druhej desiatke).

K
aždý piaty uči-
teľ na Sloven-
sku sa už stre-

tol so žiakom, ktorý 
sa pokúsil ukončiť svoj 
život. Viac než tretina 
pedagógov má skúse-
nosť s deťmi trpiacimi 
depresiami. No práve 
slovenskí učitelia sa 
cítia byť v porovnaní 
s kolegami v Česku či 
Poľsku najmenej pri-
pravení s týmito deť-
mi pracovať.  Výsled-
ky medzinárodného 
výskumu odhaľujú aj 
ďalšiu znepokojivú re-
alitu. Učitelia zostáva-
jú na boj s duševnými 
problémami detí sami, 
bez potrebnej podpo-
ry. 
Kde zlyháva systém 
a čo treba v sloven-
skom školstve zme-
niť, sme sa pýtali 
Diany Klepoch 
Majdákovej z mi-
movládnej organizá-
cie Ligy za duševné 
zdravie, ktorá na me-
dzinárodnom projekte 
Heads-up! participo-
vala.

Prosím, priblížte 
našim čitateľom 
projekt Heads-up!.
Cieľom projektu bolo 
reagovať na zhoršujú-
ce sa duševné zdravie 

detí a mládeže, pri-
spieť k odbúravaniu 
tabu témy depresie 
a samovrážd v škol-
skom prostredí a po-
núknuť učiteľkám 
a učiteľom zrozumi-
teľné nástroje na zvlá-
danie problematiky 
duševného zdravia 
v škole.
Na projekte He-

ads-up!, ktorého sú-
časťou bola medziná-
rodná štúdia, príručka 
pre učiteľov a komix 
spolupracovali tri 
krajiny. Slovensko za-
stupovala Univerzita 
Pavla Jozefa Šafári-
ka v Košiciach, Liga 
za duševné zdravie, 
Poľsko Inštitút matky 
a dieťaťa, Univerzita 
vo Varšave a Českú re-
publiku Univerzita Pa-
lackého v Olomouci. 

Výstupom projektu 
bola aj spomínaná 
štúdia, ktorej sú-
časťou bol výskum 
na školách. Aké po-
znatky priniesol? 
Je niečo, čo vás na 
zisteniach najviac 
prekvapilo? Výskum 
medzi učiteľmi zo Slo-
venska, Česka a Poľska 

ukázal, že až polovi-
ca učiteľov v Poľsku 
56 % má skúsenosť 
s prácou s deťmi, ktoré 
majú diagnostikova-
nú depresiu. O niečo 
menej je ich v Česku 
45 % a na Slovensku 
41 %. Skúsenosť s deť-
mi, ktoré sa pokúsili 
ukončiť svoj život má 
na Slovensku 19 % 
učiteľov, v Česku je to 
20 % učiteľov a v Poľ-
sku 29 % učiteľov. Zo 

všetkých troch kra-
jín sa práve slovenskí 
učitelia cítia najmenej 
pripravení pracovať s 
týmito deťmi (Sloven-
sko – 36 %, Česko – 50 
%, Poľsko – 52 %).
Prekvapil nás pomer-
ne vysoký počet uči-
teliek a učiteľov, ktorí 
sa necítia kompetent-
ní rozoznať varovné 

signály uvažovania 
o ukončení života. Vý-
sledky poukazujú, že 
ide až o 27 % na Slo-
vensku, čo je oproti 
7 % v Česku vysoké 
číslo.

Uvádzate, že slo-
venskí učitelia sa 
cítia najmenej pri-
pravení pracovať s 
deťmi, ktoré majú 
depresiu alebo sa 
pokúsili ukončiť 

svoj život. O čom 
tento stav vypove-
dá? Tento stav odráža 
nedostatok špeciali-
zovaného vzdelávania 
a podpory, ktoré uči-
teľky a učitelia po-
trebujú na efektívnu 
prácu s deťmi s vý-
zvami v oblasti dušev-
ného zdravia. Často 
sú vystavení veľkému 
množstvu nárokov, 
ale nemajú dostatočné 
nástroje ani školenia 
na rozpoznanie závaž-
ných problémov ako 
depresia alebo myš-
lienky na ukončenie 
života. Vypovedá to 
o potrebe systému, 
ktorý by zabezpečil 
dostupné školenia 
a metodiky, aby učite-
ľom pomohli adekvát-
ne reagovať. Na druhej 
strane treba povedať, 
že to je iba prvá polo-
vica cesty. Druhou je 
doslova rozviazať im 
ruky, aby na vzdeláva-
nie a preventívne akti-
vity v tejto oblasti mali 
dostatok nielen časo-
vých, ale aj duševných 
kapacít. 

Aké kroky sú po-
trebné, aby sa situ-
ácia na Slovensku 
začala medzi uči-
teľmi zlepšovať?

Je nevyhnutné zaviesť 
systematické opatre-
nia v oblasti duševné-
ho zdravia a prevencie 
samovrážd pre učiteľ-
ky a učiteľov. Krokmi 
k zlepšeniu by mali byť 
nielen dostupné pravi-
delné školenia, ale aj 
praktické materiály, 
ktoré môžu používať 
vo svojej každodennej 
praxi.
Okrem toho by malo 
byť podporované vy-
budovanie medziin-
štitucionálnej spolu-
práce, aby učiteľky, 
učitelia a v konečnom 
dôsledku aj deti mohli 
rýchlo získať odbornú 
pomoc, keď to bude 
potrebné. Tie nástroje 
dnes už vo veľkej mie-
re existujú. Aktívne 
sú v tejto oblasti nie-
len štátne vzdelávacie 
a výskumné inštitúcie, 
ale aj rôzne mimovlád-
ne organizácie, ako 
napríklad aj tá naša. 
Je však dôležité zlepšiť 
ich dostupnosť, plošne 
ich na školy rozšíriť 
a dať školám dosta-
točný priestor na ich 
uplatňovanie.  

(jp, foto BSK)

Učitelia sa pri duševných problémoch 
žiakov cítia bezmocní

celý článok nájdete 
na bakurier.sk
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V 
a k t u á l n o m 
vydaní novín 
sa venujeme 

téme duševného zdra-
via žiakov a učiteľov, 
ktorá sa stáva čoraz 
naliehavejšou. Školy 
čelia nárastu prob-
lémov spojených so 
stresom, úzkosťou či 
šikanou, pričom rie-
šenia hľadajú pedagó-
govia, odborníci, ale 
aj samosprávy. Ako 
k prevencii na stred-
ných školách prispie-
va Bratislavský samo-
správny kraj (BSK) 
a aké programy ponú-
ka na podporu dušev-
ného zdravia žiakov 
a učiteľov?

JE OK, 
AK NIE SI OK
Jedným z hlavných 
projektov podporujú-
cich duševné zdravie 
študentov je iniciatí-
va "JE OK, AK NIE SI 
OK", ktorú BSK re-
alizuje v spolupráci 
s občianskym združe-

ním IPčko. Projekt sa 
zameriava na pomoc 
mladým ľuďom, pe-
dagógom a rodičom 
pri riešení problémov 
spojených so stresom, 
úzkosťou, depresiou 
či sebapoškodzova-
ním. V rámci webo-
vej stránky projektu  
www.niesomok.sk, si 
mladí ľudia môžu nájsť 
informácie o dušev-
ných problémoch, ako 
aj kontakty na non-
stop anonymnú a bez-
platnú psychologickú 
pomoc.
Okrem dlhodobejších 
preventívnych opat-
rení BSK reaguje aj na 
akútne krízové situá-
cie na školách. „V na-
liehavých situáciách 
môžu školy požiadať 
o výjazd krízového in-
tervenčného tímu, kto-
rý zasahuje priamo na 
mieste do 60 minút,“
uviedla hovorkyňa 
kraja Lucia Forman.

Vzdelávacie aktivi-

ty pomáhajú aj za-
mestnancov škôl
Okrem pomoci žia-
kom, organizuje BSK 
školenia a seminá-
re, ktoré pomáhajú 
riaditeľom, učiteľom 
a školským psycholó-
gom zvládať náročné 
situácie. Medzi hlavné 
témy patria:

• krízový ma-
nažment a inter-
vencia – riešenie 
krízových situácií na 
školách,
• psychologické 
poradenstvo a su-
pervízia – odborná 

príprava vybraných 
učiteľov na poskyto-
vanie psychologickej 
pomoci,
• praktické cviče-
nia pre pedagógov
– zvládanie práce so 
žiakmi v náročných si-
tuáciách.
„V rámci spätnej väz-
by zo škôl tieto aktivi-

ty výrazne pomáhajú 
pracovníkom škôl vy-
pozorovať problema-
tické správanie u ich 
žiakov, ako aj  zvlá-
dať náročné situácie, 
ktoré sú špecifi cké pre 
školské prostredie,“ in-

formoval o poskytova-
ných opatreniach kraj.

Bezpečnosť v onli-
ne prostredí
Ďalšou oblasťou spo-
lupráce so školami je 
vytváranie bezpečné-
ho online prostredia. 
Tu kraj spolupracuje 
s vládnou jednotkou 
CSIRT na školeniach 
v oblasti kybernetickej 
bezpečnosti a na pre-
venciu pred moder-
nými hrozbami online 
prostredia.

Výzvou je dostup-
nosť psychologic-
kej podpory
Podľa hovorkyne BSK 
Lucie Forman je záu-
jem škôl o preventív-
ne programy vysoký. 
"Snažíme sa reagovať 
na ich potreby a spo-
lupracovať s odborník-
mi, aby sme zabezpeči-
li kvalitnú a dostupnú 
podporu pre mladých 
ľudí v kraji. Školy sa 
aktívne zapájajú aj 

z vlastnej iniciatívy do 
projektov na podpo-
ru duševného zdravia 
žiakov," podotkla.
Jednou z výziev, kto-
rej samospráva čelí, je 
dostupnosť psycholo-
gickej pomoci. Tú plá-
nujú riešiť posilnením 
podpory pre školských 
psychológov a prehl-
bovaním spolupráce 
s organizáciami, ktoré 
sa venujú duševnému 
zdraviu mládeže. „Tre-
ba však doplniť, že rie-
šenie tohto problému 
nie je zodpovednosťou 
zriaďovateľov škôl, 
ale štátnych orgánov 
a preto je potrebné pri-
jímať a realizovať sys-
tematické riešenia na 
úrovni štátu,“ dodala 
hovorkyňa BSK.
Podpora duševného 
zdravia mládeže je aj 
súčasťou Bratislavskej 
regionálnej dotačnej 
schémy na rok 2025.

(zdroj jp, foto BSK)

Prevenciu rizikového správania žiakov rieši aj kraj

w www w. k oo n d i t o rr e i k o r mm u t h . s kkk
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Ružinov uspel na súde
(Dokončenie zo str 1)

„Najvyšší správny súd 
potvrdil správnosť 
nášho odvolania (ka-
sačnej sťažnosti) a v 
celom rozsahu nám 
vyhovel. Rozsudok 
Krajského súdu, kto-
rým pani D. K. argu-
mentovala, zrušil v 
celom rozsahu a pri-
kázal mu v opakova-
nom konaní žalobu 
matky pani stavebníč-
ky zamietnuť,“ uvie-
dol starosta Ružinova 
Martin Chren.

Precedens 
Toto rozhodnutie má 
zásadný význam nie-
len pre Ružinov, ale aj 

pre ďalšie prípady rie-
šenia čiernych stavieb 
na Slovensku. Mest-
skej časti Ružinov sa 
podarilo dokázať, že 
jej postup bol správny 
a zákonný.
„Znova a opäť – tak, 
ako vždy, keď naše 
konanie posudzovala 
prokuratúra či nadria-
dený Okresný úrad 
– sa preukázalo, že 
mestská časť Ružinov 
postupovala správne a 
presne podľa zákona,“ 
skonštatoval Chren.
Starosta tiež zdôraz-
nil, že zákony platia 
rovnako pre všet-
kých, a prípad zbúra-
nia stavby na Zlatých 
pieskoch bol toho jas-

ným dôkazom. „Nikto 
nie je nad zákonom a v 
Ružinove sa nezákon-
né rozhodnutia kúpiť 
nedajú. Dnes večer 
však vďaka Najvyššie-
mu správnemu súdu 
budem zaspávať s lep-
ším pocitom, že spra-
vodlivosti sa dá dočkať 
aj u nás, na Slovensku,“
poznamenal.

Pozadie prípadu 
Daniela Kralevich po-
stavila stavbu na Zla-
tých pieskoch ešte v 
roku 2019 ako mobil-
ný bioprojekt. O ná-
slednom konfl ikte s 
mestskou časťou vte-
dy informovali aj novi-
ny Bratislavský kuriér.  

Starosta Ružinova vte-
dy túto stavbu označil 
za čiernu. Následne 
Stavebný úrad rozho-
dol o jej odstránení 
a v roku 2022 stavbu 
začali búrať. Kralevich 
však prízvukovala, 
že na začiatku stavby 
splnila všetky ohlaso-
vacie povinnosti a s 
búraním nesúhlasila. 
Na starostu bratislav-
skej mestskej časti Ru-
žinov, Martina Chre-
na,  podala  žaloby a 
trestné oznámenie. 
Spor sa tiahol roky a 
presúval sa z jedného 
súdu na druhý. Defi -
nitívnu bodku za spo-
rom dal až Najvyšší 
správny súd. 

Prípad na Zlatých 
pieskoch nie je je-
diným, ktorému sa 
mestská časť aktuálne 
venuje. Podľa vyjad-
rení starostu, Ružinov 
rieši viacero prípadov 
čiernych stavieb, no 
vyhrážkami sa nechce 
nechať zastrašiť ani v 
budúcnosti.

Nový stavebný zá-
kon sprísňuje pra-
vidlá pre čierne 
stavby
K zlepšeniu situácie 
v oblasti čiernych sta-
vieb má prispieť aj 
nový stavebný zákon. 
Ten stanovuje doda-
točný postup vo vzťa-
hu k nepovoleným 

stavbám zhotoveným 
do účinnosti navrho-
vaného zákona, aby sa 
do určitého času buď 
takéto stavby doda-
točne osvedčili, alebo 
odstránili. Zámerom 
je, aby nefi gurovali 
ako trvalo nepovole-
né, neskolaudované, 
ale roky bezproblémo-
vo užívané.
Rovnako sa v ňom pre-
cizujú priestupky a iné 
správne delikty. Rozši-
ruje sa okruh sankcio-
novaných osôb aj na 
ďalšie osoby vo výstav-
be, ide o zhotoviteľov 
či osoby vykonávajúce 
stavebný dozor. 

(jp)

U
ž týždne sa 
v spoločnos-
ti rieši téma, 

ktorá vzbudzuje oba-
vy. V Bratislave má na 
nič netušiacich ľudí 
útočiť maskovaná ne-
onacistická skupina. 
Zatiaľ čo polícia SR 
má prvé informácie 
o konkrétnych útoč-
níkoch, vedenie hlav-
ného mesta sme sa 
opýtali na to, ako celú 
situáciu vníma a pri-
stupuje k nej. 
Celé mesiace v hlav-
nom meste útočia 
maskovaní neonacisti 
na cudzincov a Ró-
mov. No obavy o svo-
ju bezpečnosť majú 
i samotní obyvatelia 
Bratislavy. Agresívna 
skupina pritom úto-
ky nakrúca na svoje 
mobilné telefóny a in-
cidenty následne zve-
rejňuje na sociálnych 
sieťach. Práve tak sa 
na vyčíňanie prišlo, 
keďže polícia ani ve-
denie hlavného mesta 
dlho žiadne nahlásené 
útoky zo strany obe-
tí neevidovala. „I keď 
naša mestská polícia 
neeviduje oznamy na 
linku 159, ani kame-

rové záznamy, ktoré 
by sa týkali fyzických 
útokov skupiny mas-
kovaných ľudí, ktorá 
sa prezentuje neona-
cistickými symbolmi 
a heslami a napáda 
ľudí v hlavnom meste, 
situáciu nepodceňuje-
me a aktívne sa koor-
dinujeme s Policajným 
zborom SR, ktorý má 
vo svojej kompetencii 
riešenie extrémistickej 
činnosti,“ reagoval na 
náš podnet hovorca 
bratislavského magis-
trátu, Peter Bubla. 

Pomôcť môže 
aj verejnosť 
Podľa našich informá-
cií boli o situácii infor-
movaní aj pracovníci 
operačného a kamero-
vého pracoviska mest-
skej polície, akonáhle 
zaznamenajú akékoľ-
vek podozrivé správa-
nie alebo protiprávnu 
činnosť, bezodkladne 
na miesto vyšlú naj-
bližšiu hliadku. „V prí-
pade zistenia akých-
koľvek informácií 
alebo skutočností sú-
visiacich s touto situ-
áciou, budeme úzko 
spolupracovať s Po-

licajným zborom SR. 
Zároveň vítame, že 
štátna polícia začala 
trestné stíhanie vo veci 
neonacistickej skupi-
ny, ktorá v Bratislave 
napáda mladých ľudí. 
Tak, ako uviedol v tej-
to súvislosti aj primá-
tor hlavného mesta, 
Matúš Vallo, v mno-
hých oblastiach sa na 
Slovensku vraciame 
v čase a je to to posled-
né, čo by sme si želali, 
aby sa 90. roky vrátili 
ešte aj do ulíc našich 
miest. Bitky od neona-
cistov sme tu už zažili, 
a je preto prirodzené, 
že urobíme všetko pre-
to, aby sme od toho 
uchránili aspoň naše 
deti,“ doplnil hovorca 
Bubla, ktorý vyzýva 
ľudí z radov verejnosti, 
aby v prípade akých-

koľvek informácií sú-
visiacich s útokmi, 
okamžite kontaktova-
li mestskú políciu na 
čísle 159 alebo Poli-
cajný zbor SR na linke 
158.

Záujem primátora 
o zvýšenie bezpeč-
nosti
Napriek tomu, že polí-
cia už pracuje s prvými 
podozrivými z útokov, 
primátor Matúš Vallo 
najnovšie priznal, že 
zo strany obyvateľov 
Bratislavy pociťuje ná-
rast obáv a strachu o 
svoju bezpečnosť. A 
to aj napriek tomu, že 
Bratislava je v otázke 
bezpečnosti na po-
predných miestach 
v celosvetovom me-
radle hlavných miest. 
Na tému bezpečnosti 

primátor diskutoval 
počas februárového 
stretnutia primátorov, 
ktorého sa zúčastnila 
aj policajná prezident-
ka Jana Maškarová 
a zástupca riaditeľa 
Krajského riaditeľstva 
Policajného zboru 
Bratislava Milan Pilip. 
Témou boli viaceré 
aspekty bezpečnos-
ti. „Zhodli sme sa, že 
hoci Bratislava stále 
patrí medzi najbez-
pečnejšie hlavné mestá 
v Európe, tzv. pocitová 
bezpečnosť sa zhor-
šuje. A platí to nielen 
v Bratislave, ale na ce-
lom Slovensku. Ohro-
zení pritom spravidla 
bývajú tí najslabší, 
ženy, dievčatá, ľudia 
z kultúrnych aj iných 
menšín, vrátane ľudí 
bez domova. O to citli-

vejšie musia k riešeniu 
takýchto situácií pri-
stupovať bezpečnost-
né – mestská a štátna 
polícia, ale aj súkrom-
né SBS, kde sme pani 
policajnú prezidentku 
požiadali o zvýšenú 
bezpečnosť,“ uviedol 
Vallo na svojom pro-
fi le a nezostalo len 
pri tom. „Pýtali sme 
sa na prípady útokov 
skupiny neonacis-
tov a pomenovali aj 
iné druhy kriminali-
ty, ktoré je potrebné 
intenzívnejšie riešiť, 
najmä drogovú kri-
minalitu. Situáciu 
zhoršila aj nešťastná 
novela trestného zá-
kona, ktorá urobila 
drobné krádeže prak-
ticky beztrestnými. 
Zároveň sme pome-
novali viaceré kritické 
lokality v našom mes-
te, na ktoré poukazu-
jú aj Bratislavčania 
a Bratislavčanky a tiež 
spôsob spoločného po-
stupu našej mestskej a 
štátnej polície,“ doplnil 
v zábere muž stojaci 
na čele hlavného mes-
ta SR. 

(vt, zdroj foto facebook/Po-
lícia SR Bratislavský kraj)

Bratislavčania majú menší pocit bezpečia



strana 10 Život v meste 01 l 2025

H
istória zásobovania pitnou vodou v Bratislave sa začala písať 
pred 139 rokmi, 4. februára 1886, keď bol ofi ciálne spustený prvý 
mestský vodovod. Tento systém meral približne 37 kilometrov 

a zabezpečoval pitnú vodu pre asi 17 500 obyvateľov.
"Bratislavský mestský vodovod čerpal vodu zo studne na ostrove Sihoť. Od-
tiaľ putovala pod rameno Dunaja do hlavnej čerpacej stanice v Karlovej 
Vsi a ďalej po dunajskom nábreží až do centra mesta na Rybné námestie,"
uviedol Matúš Stračiak, vedúci odboru marketingu a komunikácie Brati-
slavskej vodárenskej spoločnosti (BVS).
Vodárenský systém prvého bratislavského vodovodu predstavoval na 
svoju dobu technologickú špičku. Bol vybavený parnými čerpadlami, 
elektrickou strojovňou a modernými potrubnými technológiami. Ostrov 
Sihoť dodnes zohráva významnú úlohu v zásobovaní Bratislavy pitnou 
vodou a viaceré pôvodné zariadenia vodárne sú stále funkčné. V histo-
rickej budove pôvodnej čerpacej stanice dnes sídli Vodárenské múzeum 
s modernou expozíciou o histórii a súčasnosti bratislavského vodáren-
stva.

(jp, foto archív BVS)

Prvý vodovod v Bratislave 
oslávil 139 rokov

Nové Mesto hľadá nájomcu 
priestorov pri lanovke na Kamzíku

M
estská časť 
B r a t i s l a -
v a - N o v é 

Mesto vyhlásila ve-
rejnú obchodnú súťaž 
o prenájom priestorov 
v hornej stanici lanov-
ky na Kamzíku. Záu-
jemcovia môžu získať 
nájomnú zmluvu až na 
desať rokov.
„Dlhodobý prenájom 
vyše 110 metrov štvor-
cových priestoru je 
spojený aj s investíciou 
nového prevádzkova-
teľa do rekonštrukcie prenajatého objektu v hodnote minimálne 40-tisíc 
eur," informuje samospráva.
Lanovka premáva celoročne v hodinových intervaloch od 10.00 do 18.00 
a návštevníkom poskytuje výhľady na Malé Karpaty. Cieľom je vytvoriť 
priestor na občerstvenie alebo služby na podporu cestovného ruchu.
Termín predkladania súťažných návrhov je do 2. marca 2025.

(jp, MČ BA Nové Mesto)

Plaváreň Pasienky 
čoskoro opäť otvoria
O

bľúbená plaváreň Pasienky prechádza záverečnou fázou rekon-
štrukcie. Práce sa blížia k úspešnému koncu, a ak všetko pôjde 
podľa plánu, prvé športové kluby aj verejnosť sa do bazéna vrátia 

už na prelome februára a marca.
"Plaváreň Pasienky je ikonickým miestom nielen pre našu mestskú časť, 
ale pre celú Bratislavu. Dnes sa na kontrolnom dni spoločne so zástup-
cami STaRZ Bratislava hodnotil priebeh rekonštrukcie, ktorá vstupuje do 
fi nálnej fázy," uviedla mestká časť Nové Mesto na svojej sociálnej sieti.
V týchto dňoch prebieha napúšťanie 50-metrového bazéna, ktorý poj-
me 2,5 milióna litrov vody. Podľa informácií mestskej časti, tento proces 
potrvá približne desať dní. Okrem modernizovaných priestorov prinesie 
obnova aj úspornejšie technológie a úpravy exteriéru, ktoré majú spraviť 
areál zelenším a príjemnejším pre návštevníkov.
Pasienky tak opäť nadviažu na svoju tradíciu a poskytnú kvalitné zázemie 
pre plavcov všetkých generácií.

(jp, foto MČ BA Nové Mesto)

Do mesta sa vracajú 
Bratislavské fašiangy

T
radičný sviatok  v modernom prevedení si budú môcť Bratislav-
čania, Bratislavčanky i návštevníci a návštevníčky opäť užiť v pes-
trom fašiangovom sprievode. Jednodňový festival začne v sobotu 

1. marca detským programom už o 10:00 a ukončí ho tanečná a hudobná 
veselica do 22:00 v Starej tržnici.
Deti aj rodičia sú vítaní na Námestí Nežnej revolúcie už o 10:00 hod. 
Program otvorí verejná nahrávka Rádia Junior s Breptíkovcami, škola ľu-
dového tanca pod vedením Stanislavy Marešovej z Tanečnej školy Ve-
ternica. Najmenší sa zabavia na divadelnom predstavení od THEATRO 
CARNEVALO a vystúpení víly Tinti Linti. Program ukončí Folklórny sú-
bor Poleno. V Starej tržnici sú pre deti aj rodičov pripravené workshopy 
na výrobu masiek, zapletanie vrkočov aj špeciálna digitálna maska v spo-
lupráci s Jánom Šickom a Antonínom Kindlom.
Po úspešných predchádzajúcich ročníkoch vytvorí BKIS aj počas týchto 
fašiangov príležitosť na bláznivú zábavu vo Veľkom fašiangovom sprie-
vode. Vítané sú masky od výmyslu sveta, transparenty, tanečné či diva-
delné zoskupenia s chuťou na nezvyčajný deň a vybočenie z každoden-
ných povinností. Zraz sprievodu je na Hviezdoslavovom námestí o 16:30 
s hudobným doprovodom Kuštárovcov. Podujatie až do večerných hodín 
moderátorsky zastreší Lacko Cmorej. Účastníčky a účastníkov sprievodu 
privíta pred Starou tržnicou kapela Muzička. 
 Z exteriéru sa fašiangový sprievod presunie do priestorov Starej tržnice. 
Fašiangovú veselicu otvorí o 18:30 tanečný latino karneval v podaní Dan-
ce with July & Morenas Dancegroup, následne vystúpia spievajúci herci 
divadla Astorka a ich priatelia známi ako hudobné zoskupenie Trezor. S 
fašiangovými oslavami sa rozlúčime s kapelou FUNKIEZ.

(bak)



strana 11Život v meste01 l 2025

D
o redakcie 
často dostá-
vame tipy od 

obyvateľov Bratislavy 
na rôzne témy. Ten-
tokrát sme sa venovali 
téme mestských kolo-
bežiek na krátkodobý 
prenájom, ktoré uží-
vatelia často odstavia 
hocikde. Doslova tam, 
kde im napadne a nie 
v koncovej stanici, ako 
by to po správnosti 
malo byť. 

Do redakcie nám pri-
šlo viacero fotografi i 
zelených kolobežiek 
akoby rozhádzaných 
v rôznych uličkách 
Starého Mesta. Často 
v úzkych pasážach, ako 
je napríklad Zelená, 
Sedlárska či priestran-
nejšia Ventúrska ulica, 
kde má bežne prob-
lém naraz prejsť väčšia 
skupina peších, najmä 
kvôli exteriérovým te-
rasám. Oslovili sme 
preto vedenie hlavné-
ho mesta s otázkami, 
či túto situáciu vníma 
a považuje ju za prob-
lém, respektíve, ako 
vec možno riešiť. 

Vedia, kde by 
parkovať mali 
„Práve po tlaku mes-
ta a mestských častí 
vznikli zóny určené 
na parkovanie e-kolo-
bežiek. Bratislava ako 
hlavné mesto má dnes 

jednu z najprísnejších 
regulácií na parkova-
nie zdieľanej mobili-
ty medzi európskymi 
mestami, pričom ur-
čovanie a vyznačova-
nie parkovacích plôch 
podlieha výraznému 
pr ip omienkovaniu 
a priebežnému schva-
ľovaniu. Dokonca 
mesto má posledné 
slovo pri vznikaní a 
všetkým zmenách par-
kovacích plôch. Do 
budúcnosti je snaha 
všetky parkovacie plo-
chy pre zdieľanú mobi-
litu vyznačiť aj fyzicky 
v teréne, aby bola na 
prvý pohľad zrejmá 
legálnosť parkujúceho 
dopravného prostried-
ku,“ reagoval na našu 
výzvu hovorca magis-
trátu, pán Peter Bubla. 

Pomáha aj mestská 
polícia 
No napriek jasne vy-
medzeným odstav-
ným plochám je zrej-
mé, že tieto pokyny 
užívatelia e-kolobe-
žiek nerešpektujú 
a dopravný prostrie-
dok nechajú odstave-
ný tam, kde oni uznajú 
za vhodné. Otázkou 
preto je, či by vec 
nemala dôraznejšie 
s užívateľmi komu-
nikovať spoločnosť, 
ktorá e-kolobežky 
prevádzkuje? „Mesto 
aktívne komunikuje 
s prevádzkovateľmi 
a žiada ich o dodr-
žiavanie pravidiel a 
edukovanie svojich 
užívateľov. O nespráv-
ne zaparkovaných 
e-kolobežkách, ktoré 
obmedzujú ostatných, 

informuje mestská po-
lícia vždy ich prevádz-
kovateľa so žiadosťou 
o bezodkladnú ná-
pravu, v naliehavej-
ších prípadoch ich 
premiestňujú priamo 
hliadky na iné, vhod-
nejšie miesto. Treba 
však povedať, že ne-
správne odparkované 
e-kolobežky, ktoré ob-
medzujú pohyb chod-
cov po chodníku alebo 
napríklad blokujú za-
stávky verejnej dopra-
vy, či stoja na iných 
kritických úsekoch, sú 
mestskej polícii hlá-
sené skôr sporadicky,“ 
doplnil Bubla, čím jas-
ne naznačil, že s nepo-
riadnymi užívateľmi 
by mohli pomôcť aj 
samotní občania. A to 
tým, že budú nespráv-
ne zaparkované kolo-
bežky nahlasovať. 

Nahlasovanie 
od občanov 
Ako to bude možné? 
„Zároveň, pre efek-
tívnejšiu kontrolu, 
plánujeme zapojiť aj 
verejnosť a zaviesť 
elektronický formulár, 
ktorý bude zameraný 
na podnety ohľadom 
zdieľanej mobility,“ 
upresnil hovorca pre 
Bratislavského kurié-
ra. 

Pokuty udeliť 
možno, ale... 

Hlavným problémom 
v celej veci môže byť 
fakt, že aj keď mest-
ská polícia môže kolo-
bežkárom prideľovať 
pokuty za priestupky, 
keďže ide o krátko-
dobé vypožičiavanie 
si e-kolobežiek, ľudí, 
ktorí ich odstavia na 
ulici či chodníku tak, 
že sťažia priechod-

nosť, dolapiť zväčša 
nevedia. A tí si preto 
naďalej dovoľujú: „Po-
kiaľ ide o sankciono-
vanie, zákon o cestnej 
premávke uvádza, že 
parkovanie e-kolo-
bežiek napríklad na 
chodníku, je povolené 
v prípade, ak je zacho-
vaná súvislá voľná šír-
ka chodníka najmenej 
1,5 metra. Za priestu-
pok hrozí e-kolobežká-
rom, obdobne ako aj 
ostatným motoristom, 

v blokovom konaní po-
kuta do výšky 50 eur. 
Treba však zároveň 
povedať, že sankcio-
novanie za zle odpar-
kované kolobežky (na-
príklad nedodržanie 
potrebnej vzdialenos-
ti pri parkovaní na 
chodníku), je pomerne 
obtiažne, nakoľko zvy-
čajne sa v čase preve-

renia hliadkou ich uží-
vatelia už na mieste 
nenachádzajú. Ak je to 
vážne porušenie alebo 
vytvorenie naozaj ne-
vhodnej prekážky, pre-
vádzkovatelia vedia 
(a aj to robia), spätne 
pokutovať užívateľa 
na základe metadát 
z GPS každej kolobež-
ky,“ uzavrel Peter Bub-
la z Magistrátu hlav-
ného mesta. 

(vt)

Kolobežky rozhádzané po meste – je to hlavne o ľuďoch

Unikátny PET/
CT skener 
zvyšuje šan-

ce na prežitie. Na 
Slovensku je ročne 
diagnostikovaných 
približne 40 000 no-
vých prípadov ra-
koviny, pričom na 
onkologické ocho-
renia zomrie viac 
ako 14 000 ľudí roč-
ne. Na trhu je za-
riadenie, ktoré vie 
môže tieto smutné 

čísla znížiť. Patrí-
me medzi štáty s naj-
vyššou mierou úmrt-
nosti na onkologické 
ochorenia v Európ-
skej únii. Podľa štatis-
tík EÚ majú Slováci 
o 20 % vyššiu pravde-
podobnosť úmrtia na 
rakovinu v porovnaní 
s priemerom únie. U 
mužov na Slovensku 
dominuje rakovina 
pľúc, hrubého čreva 
a prostaty. U žien sú 

najčastejšie diagnosti-
kované rakovina prs-
níka, hrubého čreva a 
pľúc. Za alarmujúcimi 
štatistikami stojí pre-
dovšetkým nedosta-
točná prevencia (účasť 
na preventívnych vy-
šetreniach je menej 
ako 50 % obyvateľov), 
nedostatok zdravot-
níckeho personálu, 
dlhé čakacie doby ale-
bo nedostupnosť mo-
derných diagnostic-

kých prístrojov. Nádej 
pre slovenských pa-
cientov prináša digi-
tálny PET/CT skener 
Biograph Vision, kto-
rý patrí k absolútnej 
špičke v diagnostike 
práve onkologických 
ochorení a predstavu-
je významný pokrok v 
medicínskej zobrazo-
vacej technológii
Unikátny prístroj je 
súčasťou vybavenia 
pracovísk: BIONT a.s., 

Onkologický ústav sv. 
Alžbety, Nemocni-
ca Bory v Bratislave,  
IZOTOPCENTRUM 
v Nitre, či Inštitút 
nukleárnej medicíny 
v Košiciach, ktoré sú 
špičkovými posky-
tovateľmi zdravotnej 
starostlivosti na oblasť 
nukleárnej medicíny 
na Slovensku. Najmo-
dernejší PET/CT ske-
ner Biograph Vision 
poskytuje najdetail-

nejšie zobrazenie na 
trhu s najvyššou účin-
nou citlivosťou. Pomá-
ha skrátiť čas skenova-
nia, znížiť aplikovanú 
dávku rádiofarmaka, 
čím znižuje nielen 
náklady na vyšetre-
nie, ale predovšetkým 
dobu vystavenia pa-
cienta radiačnej záťaži 
a umožňuje zobraziť aj 
menšie lézie v tele pa-
cienta.

(vt)

Bratislava má dve nové zariadenia, 
ktoré včas odhalia rakovinu
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Hovorca bratislavského magistrátu:
„Vedenie Bratislavy je pripravené sadnúť si za stôl 
s každým, s kým možno Bratislavu posunúť ďalej.“

S 
vedúcim komu-
nikačného od-
delenia Magis-

trátu hlavného mesta 
Bratislavy, Petrom 
Bublom, sme sa po-
rozprávali o tom, ako 
vedenie mesta hodno-
tí rok 2024, akým vý-
zvam bude čeliť v roku 
2025 a tiež o tom, aká 
je spolupráca so sú-
časnou vládou. 

Ako magistrát hod-
notí rok 2024 v rám-
ci realizácie pláno-
vaných projektov / 
priorít a ich dokon-
čenia?
Určite by sme v tejto 
súvislosti radi zača-

li našim najväčším a 
zároveň mimoriadne 
dôležitým dopravným 
projektom. Projekt vý-
stavby novej električ-
kovej trate v Petržalke 
sa postupne blíži do fi -
nále. Pred Vianocami 
sme splnili náš závä-
zok, že ešte do konca 
roka otestujeme túto 
novú trať prvou skú-
šobnou jazdou elek-
tričky. Teraz pokraču-
jú dokončovacie práce 
na nástupiskách, pri-
ľahlých objektoch 
a administrovanie po-
voľovacích procesov 
tak, aby na jar mohla 
byť spustená plná pre-
vádzka električky. 
Ďalšou dôležitou 

témou sú verejné 
priestory. Sme radi, 
že sa nám aj napriek 
zložitej situácii naďa-
lej darí investovať do 
ich skvalitňovania. 
V tejto súvislosti by 
sme za minulý rok 
určite vypichli nový 
skatepark v Sade Janka 
Kráľa, ktorý sa rýchlo 
stal veľmi obľúbeným 
a využívaným priesto-
rom na trávenie voľné-
ho času a stretávanie 
sa rôznych komunít 
z rôznych častí Bra-
tislavy a dokonca aj 
mimo nej, z čoho sa 
úprimne tešíme. 
Okrem nového skate-
parku sa nám podari-

lo dať Bratislavčanom 
a Bratislavčankám 
aj ďalšie tri vynove-
né alebo nové parky 
na Dunajskej, Legio-
nárskej a Kazanskej. 
V rámci projektu 
Mesto pre deti sme sa 
pustli do zásadnej pre-
meny priestoru pred 
základnými školami 
na Vazovovej a Mu-
droňovej, ktoré sme 
začiatkom školského 
roka odovzdali obyva-
teľom a vďaka čomu sa 
zásadne zlepšila bez-
pečnosť detí v okolí 
týchto škôl. V tomto 
projekte pokračujeme, 
pretože zvyšovanie 
bezpečnosti detí v uli-
ciach je pre nás jednou 

z hlavných priorít, ku 
ktorej sme sa zaviazali 
a ktorú budeme plniť 
aj naďalej.
Určite by sme radi 
spomenuli aj obno-
vu historických, iko-
nických a dôležitých 
stavieb nášho mesta. 
Minulý rok sa nám po-
darilo do života vrátiť 
ikonickú lekáreň u 
Salvatora. Legendárne 
priestory, ktoré roky 
chradli, sme obnovi-
li, vrátili sme do nich 
jedinečný barokový 
mobiliár a v lekárni je 
späť aj pravá lekáren-
ská vôňa, pretože tu 
Slovenská lekárnická 
komora otvorila kva-

litnú lekáreň pre všet-
kých. A rovnako ožila 
v Bratislave aj ďalšia 
historická pamiatka, 
a síce Georgievitsov 
palác, ktorý je sídlom 
najstaršej bratislavskej 
Základnej umeleckej 
školy Miloša Ruppeld-
ta a po novom v ňom 
vznikol aj úplne nový 
kultúrny priestor, 
Dom hudby.

Venovali ste pozor-
nosť tiež bežnejším 
projektom, ako sú 
napríklad opravy 
komunikácií?
Opravy komuniká-
cií určite tiež patria k 
investíciám do skva-
litňovania verejných 

priestorov. Jedným 
z veľkých projektov 
minulého roka bola 
dozaista oprava Ra-
čianskej, ktorá  patrí k 
najfrekventovanejším 
dopravným ťahom 
v Bratislave. Ide o mi-
moriadne vyťaženú 
cestu, ktorá už bola 
na viacerých úsekoch 
v skutočne zlom stave. 
Na trojkilometrovom 
úseku od Legerského 
až po Železničnú sta-
nicu Vinohrady bol 
položený tzv. tichý 
asfalt, ktorý znižu-
je hlučnosť vozovky. 
V rámci modernizácie 
Račianskej sa opravo-
vala aj samotná kri-
žovatka Račianska – 
Pionierska. Rovnako 
sme obnovili aj Žit-
nú od Hybešovej po 
Detviansku. Minulý 
rok prebehla aj opra-
va Púchovskej, a to aj 
v spolupráci s BVS, 
ktorá v rovnakom 
úseku rekonštruova-
la vodovod. Takisto 
prebiehala moderni-
zácia Trnavskej cesty, 
ktorá sa opravovala 
po etapách, v úseku 
od Tomášikovej ulice 
po križovatku so že-
lezničným priecestím 
na Ivánskej ceste.
Počas letných prázd-
nin prebehla aj veľ-
ká oprava vozovky 
Hodonínskej cesty, v 
úseku od krematória 
po odbočenie k Mar-
kíze v Záhorskej Bys-
trici. Následne sa na 
novoopravený povrch 
vyznačilo nové vodo-
rovné dopravné zna-
čenie, pričom v smere 
do centra vznikol vy-
hradený pruh pre au-
tobusy.
K výraznému skva-
litneniu verejného 
priestoru prispeli aj 
modernizácia chod-
níka na Vajnorskej a 
komplexná moder-
nizácia Trenčianskej 

ulice v úseku od Mi-
letičovej po Ružovú 
dolinu.

A čo rozširovanie 
nájomného bývania 
v hlavnom meste? 
Z ďalších projektov 
treba spomenúť aj po-
sun v rámci rozvoja 

nájomného bývania. 
Pustili sme sa do via-
cerých opatrení na 
podporu bývania. Či 
už je to rekonštrukcia 
zanedbaných mest-
ských bytov, vlastná 
výstavba nájomných 
bytov, ale tiež zme-
ny územného plánu 
a nastavenie nových 
pravidiel spolupráce 
s developermi, čím sa 
vytvoril predpoklad 
na nadobudnutie až 
3 000 nových bytov, 
vrátane nájomných. 
Pokiaľ ide o výstavbu 
vlastných nájomných 
bytov, pracujeme na 
viacerých projektoch.
Najbližšie k dokonče-
niu má polyfunkčný 
komplex na Mucho-
vom námestí, ktorý 
bude pozostávať cel-
kovo zo 103 nájom-
ných alebo náhrad-
ných nájomných 
bytov. V druhej eta-

pe projektu s druhou 
bytovkou pribudne 
ďalších približne 50 
nájomných bytov, a 
tiež dvojpodlažné par-
kovisko pod bytovým 
domom. Očakávame, 
že prví nájomníci sa 
budú môcť nasťahovať 
už najbližšiu jar.

Ale rozpracovaných 
máme aj ďalších 7 
projektov, realizáciou 
ktorých by do byto-
vého fondu mohlo v 
nasledujúcich rokoch 
pribudnúť cez 400 by-
tov.

Je tiež známe, že 
ste pracovali aj na 
rozvoji verejnej do-
pravy... 
A napokon treba urči-
te spomenúť našu ve-
rejnú dopravu, kde sa 
nám darí masívna ob-
mena vozového parku, 
aká ešte nikdy dopo-
siaľ neprebehla. Do 
ulíc sme dostali, alebo 
postupne dostávame 
150 nových autobu-
sov, 50 hybridných 
trolejbusov vrátane 
nových 24-metrových 
megatrolejbusov, 30 
električiek a 4 vodí-
kové autobusy. Počas 
uplynulého roka náš 
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Dopravný podnik po-
stupne objednal alebo 
vyhodnotil súťaž na 
50 ďalších električiek. 
Vyhodnotené  boli aj 
súťaže na 110 nových 
dieselových autobu-
sov a 130 autobusov 
na CNG pohon. Plne-
nie týchto súťaží bude 
závisieť od možnosti 
fi nancovania nových 
vozidiel, zámerom 
DPB je fi nancovanie 
nákupu nových auto-
busov najmä z fondov 
EÚ. Beží tiež obstará-
vanie na autobusy s 
elektrickým pohonom 
vrátane nabíjacej in-
fraštruktúry – 6 rých-
lonabíjačiek, mobilné 
stanice a stanice pre 
nočné nabíjanie. Rám-
cová dohoda je v tom-
to prípade na 40 kusov 
elektrobusov. A tiež 
prebieha obstarávanie 
na MEGAelektričky s 
dĺžkou do 49 metrov, 
výsledkom bude rám-
cová dohoda na 60 ku-
sov.

Predsa len, sú pro-
jekty, ktoré boli v 
pláne, no z neja-
kých dôvodov ne-
bolo možné ich rea-
lizovať alebo sa im 
ani začať venovať?
Postupne rozpraco-
vávame všetky plá-
nované projekty, ich 
realizácia však, po-
chopiteľne, závisí aj 
od možností fi nan-
covania a rovnako od 
priebehu mnohých 
adminis trat ív nych 
procesov, ktoré je ne-
vyhnutné absolvovať.

Aké výzvy sto-
ja pred vedením 
magistrátu v roku 
2025?
Tu treba opäť jed-
noznačne začať Petr-
žalskou električkou, 
čo je aktuálne náš naj-
významnejší doprav-
ný projekt. Predĺženie 
električkovej trate a 
vybudovanie približ-

ne 4 km novej radiály 
od súčasnej konečnej 
zastávky Jungmanno-
va po zastávku Janí-
kov dvor je kľúčovým 
pre zlepšenie verejnej 
hromadnej dopravy 
v Petržalke a efektív-
nejšie prepojí najväč-
šie slovenské sídlisko 
s centrom mesta. Po 
dokončení projektu 
a spustení električky 
predpokladáme vý-
razné odbremenenie 
autobusovej a indi-
viduálnej dopravy na 
Moste SNP, prípadne 
na moste Apollo. Do-
budovaním dopln-
kovej infraštruktúry, 
ktorou je napríklad 
segregovaná cyklotra-
sa pozdĺž celej trate, 
ktorá spojí Petržalku 
cez Starý most s cen-
trom, predpokladáme 
aj zvýšený záujem o 
cyklistickú dopravu, 
čo znova zvýši výz-

nam Starého mosta 
ako najdôležitejšieho 
priameho dopravného 
prepojenia Petržalky 
so Starým Mestom 
a ostatnými časťami 
Bratislavy.

S postupným dokon-
čovaním petržalskej 
električky presúvame 
zároveň všetky pláno-
vacie a obstarávacie 
kapacity magistrátu 
na ďalšiu dôležitú do-
pravnú stavbu v Brati-
slave – rekonštrukciu 
Ružinovskej radiály. 
V jej prípade sme už 
vyhlásili verejnú sú-
ťaž na zhotoviteľa. 
Zároveň naďalej po-
kračujeme v projek-
te električkovej trate 
Pribinova-Košická a 
rozpracovaný máme 
naďalej aj projekt pre-
dĺženia električkovej 
trate na Bory.
Okrem električkových 
projektov je dôležitým 
aktuálne realizovaným 
projektom aj kom-
plexná modernizácia 
vrakunského mosta 
na Hradskej, ktorý už 
dlhšie nebol v dobrom 
stave a jeho komplex-

ná modernizácia si 
vyžiadala úplné rozo-
bratie celého mosta 
aj nosných pilierov. 
Robíme všetko preto, 
aby bolo toto dôležité 
dopravné prepojenie 

Vrakune so zvyškom 
mesta čo najskôr zrea-
lizované a najmä bez-
pečné.
V rámci sociálnej ob-
lasti a dostupného 
bývania budeme po-
kračovať v začatých 
projektoch výstavby 
nájomných bytových 
domov. Predpokladá 
sa ukončenie a ko-
laudácia bytového 
domu na Muchovom 
námestí, ktorý bude 
pozostávať celkovo zo 
103 nájomných alebo 
náhradných nájom-
ných bytov. V druhej 
etape projektu s dru-
hou bytovkou pribud-
ne ďalších približne 
50 nájomných bytov a 
tiež dvojpodlažné par-
kovisko pod bytovým 
domom. Očakávame, 
že prví nájomníci sa 
budú môcť nasťahovať 
už najbližšiu jar.
Z projektov týkajúcich 
sa obnovy verejných 
priestorov, ktoré by 
sme radi realizovali v 
nasledujúcom, prípad-
ne ďalšom roku, mož-
no spomenúť priestor 
v okolí Domu služieb 
v Dúbravke, alebo 
priestor pri Vozov-
ni v Krasňanoch. Ale 
tiež obnova Kocho-
vej záhrady, obnova 
skleníkov v Prűgerke, 

revitalizácia okolia ja-
zera Rohlík, či obnova 
ďalšieho priestran-
stva v rámci projektu 
Živé miesta, tentokrát 
umiestneného v okra-
jovej mestskej časti 

Vajnory, konkrétne 
priestoru pri križovat-
ke ulíc Za farou a Ka-
taríny Brúderovej.
Pokračovať budeme aj 
v obnove komunikácií. 
V tomto roku nás čaká 
veľká modernizácia 
Šancovej cesty v úse-
ku od Smrečianskej až 
po Trnavské mýto, kde 
v koordinácii s SPP 
distribúciou a BVS 
dôjde okrem pokládky 
tzv. tichého asfaltu aj k 
výmene podzemných 
inžinierskych sietí, aby 
sa do budúcna prediš-
lo poruchám a roz-
kopávkam vozovky. 
Oprava by sa mala za-
čať koncom februára a 
kompletné ukončenie 
prác by malo byť do 
konca letných prázd-
nin 2025. 
Modernizáciou by 
mali prejsť napríklad 
chodníky na Námestí 
SNP, Mýtnej ulici či  
Biskupickej ulici. Plá-
nujeme tiež začať s re-
alizáciou projektu pre-
stupných uzlov, kde 
modernizáciou prejdú 
najviac frekventované 
zastávky MHD. Mo-
dernizovať by sa na-
príklad mala zastávka 
MHD Pod stanicou na 
Šancovej ulici alebo 
zastávka MHD Ne-
mocnica Kramáre na 
Limbovej ulici.
A napokon aj v tomto 
roku  budeme inten-
zívne pokračovať na 
príprave ďalších zón 
PAAS ako je sídlisko 
Pošeň v Ružinove, kto-
rého prvý návrh bol 
verejne participova-
ný na online stretnutí 
v januári (14.1.), v ja-
nuári sme spustili aj 
ďalšiu zónu PAAS Ľu-
dová štvrť – Zátišie 
v Novom Meste. Ďalej 
pripravujeme sídlisko 
v Lamači, pokračova-
nie regulácie Karlovej 
Vsi na Dlhých dieloch, 
regulácia Dúbrav-
ky, rozšírenie PAAS 
v Petržalke na sídlis-
kách Háje 2 a 3 alebo 
ďalšiu zónu v Starom 
Meste, Hrad-Slavín. 
Rezidentov už ako 

zvyčajne budeme in-
formovať  o príprave 
ako aj o dopravnom 
značení a následnom 
spúšťaní zón včas, aby 
sa vedeli zariadiť.

Má v súčasnosti, 
po roku novej vlá-
dy, vedenie hlavné-
ho mesta sťaženú 
prácu, práve v sú-
vislosti s výmenou 
vlády? 
V novembri minulé-
ho roku začal súčas-
ný primátor hlavného 
mesta svoj siedmy rok 
vo funkcii. Za prvých 
šesť rokov, ktoré bol 
vo funkcii, sa na Slo-
vensku vymenilo päť 
premiérov. Takým-
to tempom sa veľ-
mi ťažko nadväzuje 
konštruktívny dialóg 
s akoukoľvek vládou. 
V každom prípade 
platí, že vedenie Bra-
tislavy je pripravené 
sadnúť si za jeden stôl 
s každým, s kým mož-
no Bratislavu posunúť 
ďalej. Takto to primá-
tor hlavného mesta 
tlmočil napríklad aj na 
nedávnom stretnutí 
s prezidentom počas 
jeho decembrovej náv-
števy magistrátu. Na 
spoločnom stretnutí 
otvorili viacero tém, 
avšak aj v nadväznos-
ti na vašu otázku by 
sme spomenuli ich 
debatu o tom, že Bra-
tislava je rôznorodé 
mesto, mesto s rôzny-
mi životnými štýlmi, 
rôznymi menšinami, 
rôznymi politickými 
preferenciami a ak 
chceme prežiť kvalitné 
životy vo funkčnom 
a fungujúcom meste, 
sme odkázaní na spo-
luprácu, na vzájomné 
pochopenie, rešpekt, 
toleranciu. Sme odká-
zaní na to, aby sme ná-
zorové rozdiely medzi 
nami skôr zmierňova-
li, než ich prehlbovali. 
Toto je aj rola hlavy 
štátu a pán prezident 
nás uistil, že sa k nej 
hlási.

(vt)
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V 
Bratislave žije 
približne šty-
ritisíc ľudí bez 

strechy nad hlavou, na 
celom Slovensku ide o 
viac ako 70 tisíc jed-
notlivcov. Zároveň je 
v našej krajine takmer 
milión (!) ľudí žijúcich 
na hranici chudoby. 
Narastajúce ceny po-
travín, energií a cel-
kový nárast životnej 
úrovne problém riešiť 
nepomáha. Práve na-
opak. A tak sme sa na 
tému chudoby a bez-
domovectva poroz-
právali s Dominikou 
Uhlárovou z organi-
zácie Depaul Sloven-
sko, ktorá každoročne 
podá pomocnú ruku 
viac ako dvom tisíc-
kam ľudí. 

Ako hodnotíte rok 
2024, respektíve, 
menili sa čísla v 
počtoch ľudí bez 
domova, ktorých 
evidujete?  
Za minulý rok evidu-
jeme približne 10 % 
nárast záujmu o naše 
sociálne služby.

Čo to znamená v 
praxi – koľkým ľu-
ďom ste pomohli? 
Počas roku 2024 služ-
by našej organizácie 
vyhľadalo 2050 ľudí 
v núdzi.
Vnímate celkovo 
problém bezdomo-
vectva na Sloven-
sku v posledných 
rokoch na vzostupe 
– najmä v súvislos-
ti so zvyšovaním 
životnej úrovne, 
zdražovaním?
Podľa Sčítania obyva-
teľov, domov a bytov 
v roku 2021, bolo sčí-
taných na Slovensku 
viac ako 71 000 ľudí 
bez domova. Ide však 
len o spodnú hranicu. 
Zároveň, na hranici 
chudoby žije takmer 
900 000 obyvateľov 
našej krajiny.

Nárast cien cítime naj-
mä na prevádzkových 
nákladoch a na cenách 
potravín a energií. 
Vnímame, že pre ľudí 
v núdzi musí byť zvy-
šovanie cien potravín 
záťažou v ich náročnej 
životnej situácii. Kaž-
doročne stúpa počet 
ľudí, ktorí sa obrátia 
na našu organizáciu. 
V minulosti bola ťažis-
kovým obdobím zima. 
Dnes sa tento rozdiel 
stiera a rovnako je zá-
ujem o služby počas 
celého roka, samozrej-
me, v zime je to stále 
viac.

V ktorých častiach 
Slovenska je situá-
cia najhoršia?
Podľa sčítania obyva-
teľov žije najviac ľudí 
bez domova v Nitrian-
skom, Banskobystric-
kom a Košickom kraji. 
Je to aj tým, že do tej-
to štatistiky spadajú aj 
ľudia, ktorí majú po-
byt prihlásený v obci 
daného mesta, hoci 
v ňom nebývajú.

Aké čísla teda evi-
dujete v hlavnom 
meste?
Podľa našich odhadov 
žije v Bratislave viac 
ako 4 000 ľudí bez do-
mova. Do hlavného 
mesta prichádza veľa 
za ľudí za pracovný-
mi príležitosťami, na 
ktoré je naviazané 
bývanie (napríklad 
v ubytovni). Keď však 
človek príde o zamest-

nanie, prichádza aj 
o bývanie, a tak stráca 
strechu nad hlavou, 
nakoľko mu chýbajú 
našetrené fi nancie na 
kauciu a povedzme 
dva nájmy dopredu, 
čo sa po sčítaní dokáže 
vyšplhať do vysokých 
súm.  

Je možné pomôcť 
človeku, ktorého 
životná úroveň kle-
sá, dostáva sa do 
problémov a reálne 
mu hrozí, že príde o 
strechu nad hlavou 
a zvrátiť ten nega-
tívny vývoj jeho ži-
votnej situácie?
Prevencia straty býva-
nia je kľúčovým fakto-
rom pomoci. V porov-

naní so zahraničím, 
napríklad so susednou 
Českou republikou, 
na Slovensku chýba 
adekvátny príspevok 
na bývanie. Keď člo-
vek zažíva náročnú 
životnú situáciu, alebo 
ju vnímajú ľudia z jeho 
okolia, je na mieste 
požiadať o pomoc, ob-

rátiť sa na blízkych v 
okolí alebo na sociálne 
služby, ktoré v meste 
pôsobia. Hoci sa člo-
vek môže cítiť neprí-
jemne, nie je hanba 
požiadať o pomoc. Je 
dôležité, aby sme si 
navzájom podali po-
mocnú ruku. V spolu-
práci medzi mestom a 
neziskovým sektorom 
môžeme spoločne po-
môcť v krízovej situá-
cii.

Pomáha štát ľuďom 
bez domova dosta-
točne?
Želali by sme si, aby 
každý človek mal svoj 
domov a mohol žiť 
dôstojný život s do-
stupnou zdravotnou 

starostlivosťou, cí-
til sa bezpečne a boli 
spravodlivo plnené 
jeho ľudské práva. 
Aby sa toto naše že-
lanie naplnilo, potre-
bujeme pokračovať 
v rýchlej implementá-
cii Národnej koncepcii 
prevencie a ukončo-
vania bezdomovstva. 

Na Slovensku nám 
stále chýbajú sociál-
ne byty alebo byty za 
dostupné nájomné či 
spomínaný adekvátny 
príspevok na bývanie. 
Pomalé zmeny k lep-
šiemu sa dejú v oblasti 
dostupnosti zdravot-
nej starostlivosti, kto-
rá je našou dlhodobou 
témou a aktívne sa jej 
venujeme v rámci ad-
vokačných aktivít, už 
niekoľko rokov. Rov-
nako presadilo viacero 
pozitívnych systémo-
vých zmien Minister-
stvo práce, sociálnych 
vecí a rodiny. 
Keďže však veľká časť 
riešenia témy bez-
domovectva leží na 
pleciach samospráv a 
krajov, dostupnosť slu-
žieb a ich kvalita často 
závisí od lokálnych 
podmienok a ochoty 
miestnych politikov. 
Financovanie služieb 
pre ľudí bez domova je 
však často na chvoste 
ich záujmu. Pre systé-
mové zlepšenie situá-
cie na Slovensku preto 
potrebujeme posilniť 
prevenciu straty bý-
vania a výraznejšie 
podporiť sociálne 

služby, ktoré pomáha-
jú ľuďom dostávať sa z 
ulice späť do bežného 
života. Ináč budeme 
naďalej bezdomovec-
tvo na Slovensku iba 
manažovať, nie riešiť.

Akým spôsobom 
môžu pomôcť bež-
ní ľudia tým, ktorí 

nemajú toľko šťas-
tia a ocitli sa bez 
strechy nad hlavou 
alebo žijú na hrani-
ci chudoby?
Možností je viacero. 
Môžeme začať tým, že 
budeme viac všíma-
ví k ľuďom vo svojom 
okolí. Napríklad sa 
spýtame človeka v nú-
dzi, čo by potreboval a 
ako by sme mu mohli 
pomôcť. Niekedy je to 
strava, teplé oblečenie, 
pomoc s nasmerova-
ním na sociálnu služ-
bu alebo organizáciu v 
okolí, alebo aj obyčaj-
ný rozhovor a preja-
vený úprimný záujem. 
Je dobré sa zaujímať 
o možnosti pomoci, 
ktoré sú v našom okolí 
k dispozícii. V Brati-
slave pôsobí viacero 
organizácií, ktoré den-
ne poskytujú pomoc 
a môžete ich podporiť. 
Na našu organizáciu, 
Depaul Slovensko, sa 
ročne obráti približ-
ne 2 000 ľudí v nú-
dzi. Okrem nocľahu 
v bezpečí, poskytuje-
me teplé jedlo, ošate-
nie, základné ošetre-
nie, možnosť hygieny, 
sociálne poradenstvo, 
pomoc s hľadaním 
práce a bývania, po-
moc pri vybavovaní 
dokladov. Popri tom 
celom je pre nás dô-
ležité dávať aj teplo 
srdca, počúvať našich 
klientov, byť tu pre 
nich a vytvárať im bez-
pečné a prijímajúce 
prostredie. Pozývame 
ľudí pridať sa k nám 
formou dobrovoľníc-
tva – možností je veľa 
a veríme, že každý si 
nájde tú svoju. Tak-
tiež máme otvorených 
viacero pracovných 
pozícií pre ľudí, ktorí 
túžia po práci v sociál-
nej oblasti. Ďakujeme 
každému, komu ľudia 
bez domova nie sú ľa-
hostajní.

(vt)

Depaul Slovensko: „Ľudí v núdzi pribúda.“
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V
iac ako dve de-
saťročia trvalo, 
kým sa oby-

vatelia MČ Bratislava 
– Rusovce, ako aj zvy-
šok Slovenska dočkali 
rekonštrukcie vzácnej 
historickej pamiatky 
– tamojšieho kaštieľa. 
S obnovou sa začalo 
koncom leta 2024, pri-
čom aktuálne je v jeho 
okolí denne vidieť čulý 
stavebný ruch. Čo 
sa už zrealizovať 
stihlo a čo je v plá-
ne spraviť do kon-
ca roka 2025, sme sa 
opýtali priamo na úra-
de vlády. 
Obnova neogotické-
ho kaštieľa, ktorému 
pôvodne predchádzal 
hrad z 13. storočia, 
by mala podľa prvot-
ných odhadov trvať 
päť rokov. No podľa 
najnovších informá-
cií z Úradu vlády Slo-
venskej republiky je 
už teraz jasné, že pre 
vzácne archeologické 
nálezy, ktoré odkryl 
začiatok rekonštruk-
cie, bude potrebné vy-
konať v projekte určité 
zmeny. A tak nie je vy-
lúčené, že tie pôvodný 
časový harmonogram 
posunú k neskoršiemu 
dátumu. 
Kaštieľ v Rusovciach, 
neďaleký čeľadník, ako 
aj priľahlý park, ktoré 
sú majetkom úradu 
vlády, na obnovu čaka-
li dlhé roky, počas kto-
rých objekty chátrali. 
Zámer obnovy vláda 
schválila ešte v roku 
2012. Verejné obstará-
vanie na rekonštruk-
ciu bolo vyhlásené v 
roku 2019, no pre via-
ceré procesné prob-
lémy sa so samotnou 
rekonštrukciou napo-
kon začalo až v druhej 
polovici minulého 
roka. Pôvodne mal byť 
kaštieľ obnovený za 
odhadovanú sumu 85 
miliónov eur. Výsle-
dok verejného obsta-
rávania ale určil čiast-
ku 105 miliónov eur. 
Najmä miestni oby-

vatelia Rusoviec sú na 
jednej strane nadšení z 
toho, že sa im konečne 
milovaný kaštieľ ne-
bude rúcať pred oča-
mi. Na druhej strane 
mnohých nepríjemne 
zaskočilo minuloroč-
né uzavretie širokého 
okolia kaštieľa, a teda 
celého priľahlého par-
ku, ktorý denne na-
vštevovali stovky ľudí. 
Predovšetkým miestni 
obyvatelia, ktorí si za 
celý svoj život nepa-
mätajú situáciu, kedy 
by do parku nemohli 
vkročiť. Starosta MČ 
Bratislava – Rusovce 
preto s úradom vlá-
dy i so zhotoviteľom 
stavby rokoval o tom, 
aby sa upravil pôvod-
ný plán rekonštrukcie, 
a teda, že ako prvé sa 
nezrekonštruujú ob-
jekty a až následne 
okolie – park. Medzi 
prvými prácami na 
obnove by mala byť 
práve revitalizácia 
okolia kaštieľa a čeľad-
níku, výsadba nových 
stromov tak, aby moh-
la byť opätovne sprí-
stupnená aspoň časť 
priľahlého parku pre 

širokú verejnosť čím 
skôr. Z úradu vlády 
nám aktuálne odpo-
vedali na otázky, ako 
úvod rekonštrukcie v 
Rusovciach prebieha. 

Čo sa doposiaľ, za 
takmer pol roka, 
stihlo v rámci re-
konštrukcie kaštie-
ľa zrealizovať?
V objekte kaštieľa boli 
vykonané práce na za-
medzenie zatekania 

do objektu a došlo k 
zbúraniu bývalého 
zariadenia staveniska 
a ďalších objektov ur-
čených na odstráne-
nie. Na východnom 
a západnom nádvorí 
bol vykonaný archeo-
logický výskum, ktorý 
okrem iných nálezov, 
odkryl aj objekt kanála 
z rímskych čias. Keďže 
ide o významný nález, 
Úrad vlády SR na zák-
lade požiadavky KPÚ 
Bratislava, pristúpil k 
preloženiu podzem-
ného objektu pre tech-
nológiu kaštieľa, ktorý 
bol navrhnutý v mies-
te nálezu. Prekládka 
vyvolá zmeny projek-
tu a ovplyvní aj spôsob 
realizácie.

Rovnako došlo k vy-
pracovaniu dendro-
logického a mykolo-
gického posudku na 
drevené konštrukcie 
a prvky reštaurovania 
a na jeho základe boli 
vypracované statické 
posudky na drevené 
nosné časti - stropy, 
krov.
Došlo aj k pasporti-
zácii a vyhodnoteniu 
stavu hodnotných 
prvkov interiéru opro-

ti navrhnutému roz-
sahu reštaurovania a 
umelecko-remeselnej 
obnovy (dvere, okná, 
obklady stien, stropy, 
pôvodné podlahy, ko-
zuby). Hodnotné prv-
ky sú postupne rozo-
berané a pripravované 
na presun do reštaurá-
torských ateliérov. Ide 
o obklady stien a stro-
pov, obrazy, kamenné 
podlahy a podobne.
Bol vypracovaný sta-
tický posudok tehlo-
vých klenieb 1. pod-
zemného podlažia, 
ako aj doplňujúce 
statické zabezpečenia 
nosných konštrukcií, 
na základe statického 
posudku. Na zákla-
de nového projektu, 

ktorý zmenšil potreb-
ný rozsah prác, boli 
podchytené základy 
kaštieľa.
Pôvodné rozvody 
vzduchotechniky, kú-
renia, vody, elektro-
inštalácie a kanalizá-
cie, boli odstránené, 
vybudované boli nové 
vodovodné prípojky 
a budujú sa technolo-
gické kanály vzducho-
techniky na 1. pod-
zemnom podlaží.

Prebieha aj rekon-
štrukcia pôvodného 
tehlového oplotenia 
areálu, drevené prvky 
a múry sú postupne 
ošetrované a ožaro-
vané proti drevomor-
ke a došlo k realizácii 
spriahnutých pôvod-
ných drevených stro-
pov nadbetonávkou.
Objekt Čeľadníka bol 
vyčistený od náleto-
vých drevín, odveze-
né už boli aj sutiny zo 
spadnutých stropných 
konštrukcií. Bol vy-
pracovaný statický po-
sudok na objekt vrá-
tane suterénu, ako aj 
statické zabezpečenie 
havarijných častí pred 
začatím rozoberacích 
prác. Na základe po-
sudku už dochádza aj 
k demontáži a postup-
nému rozoberaniu ob-
jektu.
V Čeľadníku bol tiež 
vykonaný archeolo-
gický prieskum, kate-
gorizovali sa pôvodné 
kamenné prvky fasády 
a ostenia okien. Vy-
hodnocuje sa, či by sa 
pálené tehly pôvodne 
použité v objekte, ne-
dali opätovne využiť.

Voľným okom je vi-
dieť, že sa vykoná-
vajú rozsiahle prá-
ce v okolí kaštieľa 
- teda v priľahlom 
parku a na budove 
čeľadníku, pracu-
je sa súbežne aj v 
útrobách kaštieľa, 
alebo najskôr exte-
riér a následne inte-
riér? 
Práce prebiehajú sú-
bežne na obidvoch 

objektoch, na kaštieli 
prebiehajú vo veľkej 
miere len v interié-
ri. V dôsledku nálezu 
rímskeho kanála sa 
plánovaná realizácia 
podzemného tech-
nicko-prevádzkového 
objektu pre kaštieľ za-
čne až po vypracovaní 
projektovej dokumen-
tácie a zabezpečení 
vydania povolenia na 
zmenu stavby pred 
dokončením.
Koľko pracovníkov 
na tak rozsiahlej 
stavbe denne pôso-
bí?
Podľa povahy prác a 
z dôvodu obmedzení, 
napríklad ošetrovanie 
drevených prvkov po-
strekom kvôli drevo-
morke a podobne, sa 
počas pracovného týž-
dňa na stavenisku po-
hybuje 40 až 60 osôb.

Čo všetko bude na 
stavbe zrealizova-
né do konca roka 
2025? Respektíve, 
stihne sa napríklad 
postaviť zbúrané 
murivo na čeľad-
níku či plot v okolí 
parku? 
Murované oplotenie 
by malo byť dokonče-
né do augusta 2025. 
V rámci kaštieľa je 
naplánovaná realizá-
cia všetkých prác na 
stropných konštrukci-
ách, hlavných trás roz-
vodov inžinierskych 
sietí, dokončenie prác 
na podchytávaní zák-
ladov a vzduchotech-
nických kanálov v 1. 
podzemnom podlaží. 

Máte informácie aj o 
tom, koľko už bolo 
na stavbe preinves-
tovaných peňazí?
V roku 2024 bolo 
preinvestovaných pri-
bližne 2,3 milióna eur 
s DPH. Financova-
nie je zabezpečené zo 
štátneho rozpočtu na 
základe rozhodnutia 
vlády SR.

 (vt)

Rekonštrukcia kaštieľa v Rusovciach odhalila vzácne nálezy
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